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When the Imperial German Government decided to derive political and strategic ad​vantage for the conduct of the war from the fermenting dissatisfaction of the Irish with British dominance, German civil servants filed the resulting processes in a series that bore the meaning title “Operations and incitements among the Irish against our foes”
. Anyone now working through this and other files that on the face of it concern Ire​land will find relatively little material about the situation in Ireland or German oper​ations there. Instead, the folders contain mainly information about German con​nect​ions with Irishmen in the United States; or, rather, about the contact that German agents and diplomats had with particular leading personalities in the radical Irish groups there. The files also show that a major part of German knowledge about Ire​land, inas​much as one can use the term at all, reached Berlin not direct from Ireland but via New York. In fact Sir Roger Casement also came not direct from Ireland but from New York as an envoy of the Revolutionary Directory of Clan-na-Gael.

German historical research has up to now paid only limited attention to the history of either Ireland or the Irish Americans. Any links forged between repre​sentatives of Ger​many and Irish nationalists in the USA before and during the First World War, and the resulting political and military measures taken, have remained almost com​pletely ignored. The few approaches in this field are also still under the influ​ence of the Ger​man contribution to celtology and are often useless for gaining an under​standing of the political and social contexts.

Casement’s arrival in New York in July 1914 was not the start of cooperation be​tween Germans and the Irish in the United States. There had already been official – and less official – contact between German representatives and leading Irish Americ​ans. Worth mentioning are the links forged, as early as 1907 for example, by Theo​dor Schiemann
, George Freeman
, C.J. Hexamer
, and Speck von Stern​burg
.
 On the one hand the sources convey the impression that many relationships came about not so much thanks to any special German interest in Ireland but more from the circum​stance that both sides were looking for an ally in the struggle against Britain. On the other hand there were numerous Irishmen who trusted the Kaiser hardly any more than the British crown; and amongst the Germans there were some who held the conflict with Britain to be a mistake and not in Germany’s inter​ests. Count Johann Heinrich von Bernstorff, the German ambassador in Washing​ton, must have been of that persuasion, which also had its adherents in the Auswärtiges Amt (Ger​man Foreign Office). He reported in January 1914 that the German American leader​ship had unfortunately “fallen into the hands of demagogic elements”, especi​ally “since a community of interests with the Irish was established”.

When Casement turned up in the USA six months later, shortly before the start of the war, von Bernstorff was still in Europe on his annual vacation. The sources con​tain no indication whatever that Casement’s journey to the USA was followed with any great interest in official German quarters, or even that his contact with Ger​man govern​ment representatives in the USA had been engineered from Berlin. The first encounters between representatives of the German government and Irish​men in New York in summer 1914 took place before von Bernstorff’s return. The German Empire was represented by the military attaché Franz von Papen
 who was ac​credited in Mexico and the USA; Casement probably took part in some of the talks. Precisely what they arranged and what individual topics were touched on is not evid​ent from the files.
 John Devoy
, the old head of the Clan and publisher of the Gaelic American, had evidently not previously met Casement but was informed about the previous activities of the former British consul
 who more recently was a member of the Provisional Committee of the Irish Volunteers
. Devoy acquainted Casement with Georg von Skal
, who introduced him to the German embassy. It was probably also through Devoy that he met Daniel F. Cohalan
 who took him to John Quinn
, the great patron of the arts, where he had the opportunity of meeting other important and interesting personalities, not just in Clan circles. Quinn put Case​ment up for several weeks, on and off, and it appears he attempted to exert his moderating political influence on him.

Count von Bernstorff’s first meeting with Clan-na-Gael after the outbreak of war took place semi-publicly at the German Club in Manhattan on 24 Aug. 1914. Besides the ambassador and a delegation of Clan members headed by Devoy, it was attended by von Skal, von Papen, Bernhard Dernburg
 (the future head of the German pro​paganda bureau in New York), and Wolf von Igel
. The Irishmen did not mince their words and expressed the hope of being able to make use of the opportunity of the war in Europe to depose British rule in Ireland. Devoy writes in his memoirs that they asked the German representatives “to supply the arms and a sufficient number of capable officers to make a good start”. However, it was made just as clear “that we wanted no money”. Above all the Irishmen stressed that the planned actions would tie up part of the British armed forces in Ireland and thus keep them out of the theatres of war on the Continent. Devoy recalled: “Count Bernstorff listened attent​ively and with evident sympathy, asked many questions, so as to be sure he fully understood our position, and he promised to send our applications to Berlin”.

Effectively nothing is known about von Bernstorff’s initial reactions to the Irish ideas. Evidently, however, Berlin was quickly informed about the plans.
 It can be seen from the files that the Auswärtiges Amt, on receiving news from von Papen about his dealings with the Irish, asked von Bernstorff whether he considered an official Ger​man government declaration on the Home Rule movement in Ireland to be advis​able. Von Bernstorff, who knew Britain well, had few reservations and replied: “The crucial point seems to me to be whether there is any prospect of coming to an agree​ment with Britain, or whether we must prepare for a fight to the bitter end. In the latter case I recommend acceding to the Irish wishes, provided we can really find some Irish​men who will help us.” 

The political climate in the USA had changed noticeably as a result of the European war. The propaganda machinery of the warring parties had got into gear. Whereas Dernburg directed German PR work in the USA from an office in New York,
 the British at first preferred to control their propaganda campaign from London. The co​operation between German diplomats, secret-service agents, and radical German Americans and Irish Americans was so extensive, particularly in the first year of the war, that Woodrow Wilson and his advisers were increasingly informed about a con​siderable part of these activities. The Irish and Germans were so obviously play​ing the same tune, above all in their public meetings, that their organized cooper​ation in the propaganda sector could not remain a secret.

Casement probably first met John Devoy on 20 July 1914, the day he arrived in New York. Shortly afterwards he went to Joseph McGarrity
 in Philadelphia, from where he followed the events in Ireland with growing excitement. When news arrived from Dublin that the rifles purchased in Germany by Casement, Eoin MacNeill, and Darrell Figgis had been safely landed by Erskine Childers and Conor O’Brien, Casement’s en​thusiasm knew no bounds.
 He even maintained, perhaps not totally without justi​fication, that the success of the operation he had helped to plan would assist him signi​ficantly in his lecture tour of the USA.
 Although sympathy for Germany, at least as a potential opponent of Britain, had been expressed by many an Irish nation​alist,
 Casement must have gone through a considerable evolution process before he made the decision to go to Berlin and seek help for oppressed Ireland. It is not quite clear when he first had thoughts of travelling to Germany. Certainly his plans took shape some time before 2 August 1914. On that Sunday, at a large de​mon​strat​ion of sympathy for the victims of the Bachelor’s Walk murders, organized by McGarrity in Philadelphia, he posed for photographers alongside the Clan boss who had arrived from New York.
 In the weeks that followed, the former British consul did not just give a large number of well received talks and collect money (with some suc​cess) for the Volunteers from the Irish in America; he also – though not a member of the Irish Republican Brotherhood (I.R.B.) or the Clan-na-Gael
 – suc​ceeded in being accepted by the leaders of radical Irish circles in the USA as one of them.

In the autumn of 1914 nationalists of every hue in many parts of the world had set their hopes on a German victory over the colonial powers Britain and France. Even if most of them did not consider a German victory per se as particularly desirable, they still speculated on a weakening of the detested colonial dominance.
 Casement at first went considerably further:
 “We feel that the German people are in truth fighting for European civilization at its best [...] We recognize that Germany did not seek this war, but that it was forced upon her [...] We wholeheartedly hope for the success of the German people in this unequal struggle forced upon them.” And in the usual brag​ging tone of propaganda pamphlets of the time he had sought to acquaint the Kaiser with the importance of Ireland: “We [...] draw Your Majesty’s attention to the part that Ireland necessarily [...] must play in this conflict [...] The British claim to con​trol the seas of the world rests chiefly on an unnamed factor. That factor is Ire​land [...] Ireland must be freed from British control.” John Devoy later recalled that that Clan did not agree with the wording in all its details; nevertheless all the members of the Clan Executive signed the appeal.

Casement was in fact able to chalk up considerable success during his brief stay in the USA,
 but his natural temperament did not allow him to let it rest there. Hardly had the proclamation to Wilhelm II been drafted than he worked on another public declaration that he evidently showed to John Quinn and Bourke Cockran. In accord​ance with their political leanings
 at the time, they both advised against pub​lishing further anti-British propaganda in the USA. “They say it will do harm! Their only argu​ment that moves one is that this thing should be said in Ireland + not here in USA.”
 His open letter of 17 September to the people of Ireland was printed in the Irish Independent in Dublin on 5 October. “As an Irishman, and one who has been identified with the Irish Volunteer movement since it began” he wrote: “Ireland has suffered at the hands of British administrators a more prolonged series of evils, de​liber​ately inflicted, than any other community of civilized men [...] The cause of Ire​land is greater than the cause of any party; higher than the worth of any man; richer in its poverty than all the riches of Empire [...] no Irishman fit to bear arms in the cause of his country’s freedom can join the allied millions now attacking Ger​many, in a war that at best concerns Ireland not at all.”

Whatever may have been the impression that this message made on Britain and the reactions in official government circles there, publication of the document doubt​less con​tributed not a little to severing Casement’s last possible ties with the Foreign Office. In British eyes he was now branded once and for all as a traitor, and even the possible option of returning to Ireland and ‘going underground’ can hardly have been open to him any more. So although Casement did not exactly distinguish him​self by diplomatic tact in his dealings with London, he still showed skill in per​suad​ing the Clan executive to send him to Germany as their representative. Against the ad​vice of John Quinn,
 in whom he evidently had a great deal of trust at that time, Case​ment made the last decisive step: active and open cooperation with the Imperial government in Berlin. Whether the idea of making the journey came from Casement himself, or Devoy and his friends brought up the possibility, or whether the German celtologist Kuno Meyer, a close acquaintance of Casement’s who had good links with official German circles, had made suggestions in this direction,
 cannot be deter​mined with any certainty. Whoever may have originated the idea, Casement seems to have had little difficulty in identifying with such a risky undertaking. On 23 Septem​ber he wrote to McGarrity: “Things look fairly good regarding the establish​ment of the miss​ion which we all discussed [...] The Fathers [Cohalan, Devoy, etc.?] here think that Father Rogers [Casement] should go to Roma [Berlin?] at once as he can do most there [...] Many good Catholics [Irish?] here would object to the project if it were made public, as it would be misunderstood. Father Rogers must rush the Superior [Wilhelm?] into making the public statement we spoke of. It will clear the air con​sider​ably.”
 Two weeks later, on the evening of 5 October, Devoy, McGarrity and Casement went to see Judge Cohalan; they agreed that Casement should travel to Berlin via Norway and that the Clan would advance him $3000. McGarrity noted: “Positive declaration [by the Kaiser] must be made if we are to do the work here we are capable of doing [...] Republic declaration expect from William a mistake. Inde​pend​ence covers the matter.”

Events now followed in rapid succession. On 10 October, Rory [Casement], Devoy, and Schuylkill [McGarrity?] again met at Cohalan’s house. The meeting lasted over an hour; they then went on to final important negotiations with von Bernstorff, Dern​burg, and von Papen at the New York German Club. McGarrity noted: “Very satis​factory interview. Democratic appreciative.”
 The German embassy was helpful with travel arrangements, and von Bernstorff sent a letter of recommendation to the Imperial Chancellor on 13 October.
 The Austrian consulate in New York was roped in to reserve a cabin aboard the Oscar II to Norway. Right up to the last minute, Devoy himself was troubled with doubts about Casement’s suitability for the miss​ion entrusted to him, and his later complaints about Casement’s short​comings could well follow from this initial mistrust. Shortly before Casement’s departure he spoke to McGarrity about it. But the ‘man from Philadelphia’, one of the most versa​tile and thus most interesting of the American Fenians, who had come to respect Case​ment dur​ing his stay in America, reassured the Clan boss “I will trust him with my life”. An hour before his departure on 15 October 1914, Casement wrote a last letter to John Devoy: “Without you there would be nothing, and if success come, or even a greater hope for the future, it will be due to you and your life of unceasing de​votion to the most unselfish cause on earth [...] Good-bye and au revoir where we both hope that meeting may be.” 

The beardless man who left New York on the Oscar II bore the passport of an American, James E. Landy. The real Mr Landy had gone ashore before the steamer cast off, leaving his cabin to Casement. The latter was accompanied by Eivind Adler Christensen, a Norwegian seaman whose acquaintance he had made in New York. With hindsight, Casement’s decision to take this man with him must be re​garded as a mistake. Whether the British tried to bribe the Norwegian to betray Case​ment, or Christensen offered them his services, is basically not very important. The incom​pre​hensible thing is that Casement later wasted valuable time and energy in pur​suing the Findlay affair
, especially as he knew that the German government quickly lost faith in Christensen.
 Casement was expected in Christiania. After a brief sojourn, during which the German diplomatic representative arranged his on​ward jour​ney, he travelled to Berlin, now joined by Richard Meyer, of whom most people know little except that he was Kuno Meyer’s brother [no] and evidently inter​ested in Ire​land. In fact “Rocket Meyer” was employed as an Assistant Head of Section at the Aus​wärt​iges Amt where he was in charge of Irish affairs. Amongst other things he acted as interpreter for Casement’s negotiations with German officialdom.

Casement reached the German capital on 31 October 1914. “Shall I succeed? Will they see the great cause aright and understand all it may mean to them, no less than to Ireland?” he wrote expectantly in his diary.
 The coming weeks were to show whether he would succeed in achieving what in many ways was the most important objective of his journey, a German government declaration in favour of the Home Rule movement in Ireland.
 Various later authors, probably basing their assessment on Devoy’s memoirs
, have glossed over this primary purpose of Casement’s jour​ney and mentioned only the other goals, admittedly also important ones: German sup​port for a rebellion in Ireland; publicity work in Germany to win over the ‘man in the street’ for a possible German campaign in Ireland; and the setting-up of a military unit made up of Irish prisoners of war.

Richard Meyer and Count Georg von Wedel, a cousin of Count Botho von Wedel and a confidant of von Bethman Hollweg in the Auswärtiges Amt
, took pains (evid​ently with some success) to ease the path of Casement’s initial contacts in Ger​many. James Landy having become Mr Hammond, he was put up in a Berlin hotel and no time was lost in arranging a meeting with Zimmermann. Much could de​pend on this first interview, as far as Casement was concerned. His notes show that on the whole he was im​pressed by Zimmermann and had the feeling that he had made a favourable start in his negoti​ations in Berlin.
 With relief he reported to McGarrity: “I expect a statement will be is​sued very soon now, covering much of the ground we desire. All goes well.”
 Only a few days later Zimmermann presented the Imperial Chancellor with a draft for his intended next interview with Casement. He also asked to be allowed to make state​ments on von Bethmann Hollweg’s behalf, i.e. fully offici​ally; that was also Case​ment’s wish, he said. Zimmermann intended making the state​ment “Should the fortunes of this war, that was not of Germany’s seeking, ever bring in its course Ger​man troops to the shores of Ireland, they would land there not as an army of in​vad​ers [...] but as the forces of a friendly
 Government that is in​spired by good​will to​wards a country and a people for whom Germany desires only national pro​sper​ity and national freedom.” 
 On 20 November the day came: Mr Hammond, the visitor from New York, was offici​ally transformed into Sir Roger Case​ment who had come to Berlin to learn about Germany’s position with respect to Ire​land. The statement by the government that Casement was currently in Germany was linked with the an​nounce​ment that the Imperial Chancellor had authorized the Auswärtiges Amt to make the statement be​gin​​ning as quoted above.

At first sight the Berlin proclamation was a considerable success for Casement. How​ever, it remained somewhat doubtful whether German military forces would be in a position in the foreseeable future to plan and carry out an invasion of even only a part of Ireland. But German enthusiasm in the autumn of 1914, dizzy with illusory thoughts of victory, knew no limits, and a military operation against the British in Ire​land may well have seemed thoroughly practicable to some people. It is now known that official German circles were considering (and even partially pursuing) such ad​vent​urous plans as an invasion of India, military sorties into Canada, and an alliance with Mexico against the USA; therefore the relatively harmless?? Irish project is really not all that surprising. The German military attaché in Washington, who also played a fateful role in other similar projects by General Staff, soon afterwards informed Berlin of the initial military details of an invasion of Ireland: “Proposed carry out invasion only with force not less than 25,000 men and excess 50,000 rifles. Success and cooperation of all Irishmen in British army then beyond doubt. In northern France strong discord between Irish and English, therefore use of volunteer Irish prison​ers against British again suggested. Statement Case​ment and Auswärtiges Amt excellently received in Ireland.”
 Of course the reality in Europe was rather different from what Irish rebels in Dublin and New York imagined. In any case, as his suggestions and actions in this and other matters show, von Papen had completely lost (or had never possessed) an overall view of the true military strengths and the resulting options.

The results of Casement’s first attempts to recruit volunteers among the Irish prison​ers of war were not very encouraging, to put it mildly. Certain basic organiz​at​ional difficulties were evidently overcome by neither Casement nor the German General Staff. Instead of doing as the Irish underground organizations did and win​ning over men individually in face-to-face talks, at the same time assessing their reliability, it was decided to herd the prisoners together and declare the purpose of an Irish Brig​ade in front of the assembled host.
 As could have been expected, most of them were shy of standing up in front of their comrades and openly de​clar​ing their allegi​ance to the Irish Home Rule movement. Others evidently feared for the financial security of their families in Ireland.
 With hindsight it seems almost in​credible that the responsible General Staff officers allowed Casement to appear be​fore the as​sembled crowd in the camp, i.e. also in front of hundreds of Irishmen loyal to Britain,
 for whom he could only be a traitor.

The contractual basis for the Brigade was an official agreement between the German government and Casement as a representative of the Irish Home Rule movement. After a long delay Casement had succeeded in being received by von Bethmann Holl​weg on 18 December 1914
, and on 23 December the treaty was signed by Case​ment and the Auswärtiges Amt outlining the setting-up of the Irish Brig​ade, its possible uses, and certain assurances. On the one hand the document represented a visible success for Casement as a negotiator; on the other hand the text of the treaty contained formulations that Casement must have known would not be ac​cept​able to all leading representatives of the I.R.B., the Clan, etc. For example in Article 7: “Should the German Navy not succeed in this effort [a landing in Ireland] the Irish Brigade shall be employed in Germany, or elsewhere [...] it might be poss​ible to em​ploy the Irish Brigade to assist the Egyptian people to recover their free​dom.” This provided for a possible use for the Irish Brigade that should really have been ex​cluded by the wording of the remaining clauses. That is to say, the Brigade was to fight “solely in the cause of Ireland”, the volunteers were to wear a special uni​form and take part in military actions only under the Irish flag. The Irishmen volunt​eer​ing for service were to receive no payment of any kind from the German Empire. The most important points of the treaty were the regulation of German sup​port, in the form of men and matériel, in the event of a landing in Ireland.

The value of the treaty for Ireland in the winter of 1914/15 cannot be sufficiently em​phasized. Admittedly, the arms landings at Larne and Howth, the constant exer​cises held by the various military and paramilitary groups in Ireland
, and the brutal​ity of the British at Bachelor’s Walk had kept up a certain European interest in Ire​land, but it was the Berlin declaration of 20 November and the news of the setting-up of a Brigade that really made the world aware of the Irish question, to the dismay of the govern​ment in London.
 However, Casement’s successes in the summer and autumn of 1914 also had other aftereffects. For example, his declarations and letters contain indications that he perhaps somewhat overestimated his own popular​ity and the init​ial ground gained.
 There is also at least a suspicion, expressed here and there in the literature, that other members of the Irish revolutionary movement were resent​ful and so held back with their full cooperation.

In fact the treaty was not ratified by the I.R.B., and the publicity given to this agree​ment was also very modest.
 It is understandable that Berlin was in no great hurry to publish the treaty; they wanted to wait and see whether the planned Irish Brigade would come into existence at all.
 There are hardly any disagreements in the litera​ture about the small number of volunteers for Casement’s troop;
 but major differ​ences in the reports of what occurred in the camps at Limburg and Zossen when Case​ment appeared and attempted to fire the prisoners’ enthusiasm for the Irish cause. The accounts vary between Casement’s sometimes very positive letters to his friends in the USA, via the much more realistic attestations by his co-workers in Germany, to Casement’s own despairing letters to the same recipients and the de​liber​ately negative and partially falsified news from the British side.

From the start, Casement and the members of the Revolutionary Directorate were evid​ently agreed that they needed people to provide adequate spiritual guidance for the prisoners. Casement wrote to McGarrity soon after his arrival in Germany: “I want a good priest to assist me + pray daily [...] One from Ireland best – but if that is not possible then an American citizen.” 
 The records show that at least three clergy​men – Father J. Crotty (a Dominican), Father John Thomas Nicholson from Philadelphia
, and Father Canice O’Gorman – were found with the aid of Clan-na-Gael
. Unfortunately no memoirs or detailed reports by any of the three have sur​vived.
 It seems Casement was never particularly happy with Father O’Gorman.
 Father Crotty, on the other hand, who had come to Germany as a result of German pressure on the Vatican,
 proved a loyal helper in his difficult task; and Father Nichol​son, who enjoyed the special confidence of Joe McGarrity, became far more than just a camp chaplain.

Besides the question of spiritual guidance, an important point for Casement from the start was to obtain one or more suitable officers. They needed men who would be respected by the volunteers in the Brigade and would be able to turn the motley col​lection of adventurers, republicans, and apathetics
 into a usable fighting unit. The German authorities had detailed a number of officers for services in connection with the prison camps, and also for the Irish Brigade, but in the end these German of​ficers were able to act as no more than security guards. And so it was that Case​ment, in his reports to the USA, repeatedly pressed for Irish officers or Amer​ican army officers of Irish descent to be sent over.
 Evidently the Clan’s Revol​ution​ary Directorate made several attempts to smuggle people for this purpose into Ger​many.
 But only one got through: Capt. Robert Monteith
 from Ireland, who on the advice of Tom Clarke
 had previously joined the Irish Volunteers instead of the Irish Citizen Army and was soon promoted to drill instructor. He was persecuted for his resolute refusal to serve the British crown when war broke out. Expelled from Dublin by the British authorities, he began training Volunteers in Limerick. On the day after the grand funeral of John O’Donovan Rossa
, Tom Clarke approached him about the Brig​ade in Germany. Shortly afterwards Monteith accepted the dangerous job of hasten​ing to Casement’s aid. He took his family to the safety of New York
 and then reached Berlin on 22 October 1915 after an adventurous journey. Monteith’s diary
 and his memoirs convey some important details of his experiences in Ger​many and his cooperation with Roger Casement, who by the autumn of 1915 was a very dis​appointed and frequently sick man. Monteith was a capital fellow who really lived his whole life in the cause of the Irish Republic.
 With hindsight one can say he came to Germany too late: it is very questionable whether in the winter of 1915/16 it would still have been possible to save the Brigade project, that had foundered for various reasons. Certainly Casement was extremely pleased finally to have some​one who would take care of dis​cipline amongst the volunteers for the Brigade. All the same, Monteith was not really the man he had hoped for. After a year in the Ger​man Empire he real​ized the aware​ness of rank amongst the German General Staff officers and was of the opin​ion that he really needed a higher-ranking officer who could face up to the German liaison officers and above all the gentlemen of Section IIIb
 of General Staff as an equal.

Relations between Casement and his German hosts had never been particularly good but had deteriorated considerably since the beginning of 1915. We have to assume that the German government in general had no special interest in the Home Rule movement in Ireland,
 but hoped that a military action in Ireland would prevent a number of British troops being used on the Continent. Berlin was also inter​ested in poisoning the atmosphere for British recruiting drives in Ireland as a re​sult of success in setting up the Brigade.
 When the scant results of Casement’s first appearances in the prison camps showed that he would probably not succeed in organizing an Irish troop, General Staff and the Auswärtiges Amt lost interest in him.
 It is clear that Casement was not the right man to set up a Brigade and in​spire the volunteers with the necessary esprit de corps. At the same time we must also take into account that the experience of Irish soldiers in German prison camps was evidently so negat​ive that it is hardly surprising most of the men refused to co​operate with Ger​many in any way. Not only had they been badly treated on being captured, but even after they had been transported from the front to a camp, many complained about poor treatment, insufficient clothing, and inadequate food.
 Ad​mittedly Case​ment, Father Nicholson, and later Monteith made real efforts to im​prove the situ​ation, but the re​cords show that the responsible German positions, from von Wedel in the Aus​wärt​iges Amt down to the people in direct con​tact with the Irishmen, did not suc​ceed in establishing good relations with the Irish prisoners, either in the first year of war, when there was still hope of a Brigade, nor later when the men were just sitting about in Germany waiting for the war to end.

Indeed Casement’s position was not enviable. Completely cut off from the Volunt​eers in Ireland and from the Clan in the USA, he had to find his own way.
 The fact that he did not have sufficient financial means at his disposal made things harder for him.
 Determined not to accept any money from the German govern​ment, but on the other hand without adequate funds from the USA, he occasionally saw himself compelled to accept financial help from friends of the Irish cause in Ger​many.
 As was to be expected, the British did not let slip the opportunity of criticiz​ing Case​ment’s assumed financial dependence on the German government.
 In de​sper​ation Casement repeatedly asked McGarrity for funds so that he could be inde​pend​ent, and the records clearly show that Casement repaid the contributions that came from the Ger​mans.
 But his actions were hindered even more by the consider​able loss of con​fidence that he reckoned to have detected at the Auswärtiges Amt and Section IIIb. He had the feeling that they were no longer keeping him in the picture. Parti​cularly sad for him was the realization that even in New York Irish fact​ions were quite ob​viously engaged in an intrigue against him.
 If the fiasco of the Irish Brigade was a severe blow for Casement, the real or apparent loss of con​fid​ence by his friends in New York must almost inevitably have aroused a feeling of the utter futility of his enter​prise. Casement’s letters are evidence that as a human​itarian idealist he was not able to cope with the pressure of events and above all the malici​ous attacks by his opponents. He obviously lacked the iron discipline and per​sonal charisma of a McGarrity or a Devoy.

In the face of these developments, Casement very soon had thoughts of returning to the USA. As early as the spring of 1915, after his and Father Nicholson’s attempts to organize an Irish troop had failed, he wrote to Joe McGarrity: “If I were in USA to​day I think I could do some lasting work”, and a few weeks later he repeated “I could be far more useful now in USA than here. I have done my work here. It is im​poss​ible to do more – or go further.” And on 20 June, after he had decided to send Father Nicholson back to the USA, he again wrote to McGarrity: “Without the Brigade there is nothing between us [him and the German government]. I tried all I could [...] We [he and Nicholson] have failed [...] Let me go back.”
 Case​ment’s diary entries and letters to his Clan friends also make it clear that he increas​ingly under​stood the Germans and their position. In 1914, like many other Irishmen, he had openly favoured collaboration with the German Empire as a step on the road to Home Rule; now he came more and more to realize that Germany was not going to lift a finger for Irish independ​ence and – as he really might have known earlier – the major​ity of Ger​mans had little knowledge of, or even interest in, Ireland.
 Since McGarrity went so far as to warn Casement against sending overcritical letters which would arouse Devoy’s displeas​ure,
 it can be assumed that the correspond​ence between Casement and McGarrity was sincere. It can therefore be regarded as a unique source for information about Casement’s situation in Germany.
 These letters in​dicate that Casement had as good as given up the idea of an Irish Brigade some time in the spring of 1915. At any rate, by the time Monteith came to Berlin, Case​ment had ceased his often humiliating appearances in front of the PoWs;
 his one really informed con​fidant, Father Nicholson, had returned to the USA;
 and de​press​ion and sickness had driven him, a disillusioned man, to the refuge of a sana​torium in southern Ger​many.

As was to be expected, as soon as Captain Monteith arrived in Germany he found himself in the unenviable position of not being fully accepted by the German officers. It was not without reason that Casement, knowing the pronounced class-conscious​ness in German officer circles, had requested at least a colonel from Devoy. Mon​teith realized his helpless position all too soon. His suggestions for organizing the Brigade were turned down, and he wrote in his diary: “The German soldier is tact​less”.
 It is all the more surprising that he succeeded nonetheless in welding to​gether the little brigade into a military unit and persuading the German military to allow him and his men to practice with machine-guns and live ammunition. On the other hand, any attempt to enlarge the Brigade was evidently unsuccessful.
 Many prisoners were interested in financial reward, which was not available; others be​lieved Britain’s promises of Home Rule and considered it their duty to remain loyal to the Crown. The German authorities took inadequate care of the Brigade, and the volunteers were not even provided with the most basic clothing.
 By the autumn of 1915 the German government had evidently as good as given up thoughts of a milit​ary oper​ation in Ireland under German command,
 and so it is not surprising that re​quests by Casement and Monteith, to improve the situation of the Irishmen in the Brigade, went unheard.

All the same, towards the end of 1915 the stagnating Irish affair suddenly began to show signs of motion. Back in the spring of that year, Joseph Plunkett
, a friend of Case​ment’s and co-founder of the Irish Volunteers, had undertaken a secret mission on behalf of the Volunteers, to see the situation in Berlin and deter​mine to what ex​tent Casement had had any success with his efforts in Ger​many. Plunkett had met Casement and held joint talks with representatives of the German General Staff. Evid​ently the discussions were not particularly friendly; nor do the records show that tangible results of any kind were achieved.
 However, Plunkett had in​formed the German government about the revolutionary plans in Ire​land, and von Bethmann Holl​weg had declared himself prepared to supply arms and ammunit​ion for the Irish project.
 After Plunkett’s return to Dublin the people there had ap​par​ently given up hope of striking at Britain that autumn. Soon afterwards, follow​ing the funeral of the great Fenian Jeremiah O’Donovan Rossa in Dublin (an im​port​ant event for the entire Irish revolutionary movement), Plunkett was on his way to New York to inform Clan-na-Gael about the state of affairs in Ireland.
 A final de​cis​ion on Easter 1916 had evid​ently not yet been made at this time, but the Clan was at least in a pos​it​ion to gather information about the developments in Ireland and obtain addit​ional first-hand news about Casement and his negotiations in Berlin.
 Precisely when the plans in Dublin were fixed for Easter 1916, and who mainly influenced the developments, is a topic that researchers are still not agreed on. However, every​thing points to a decis​ion some time in the autumn of 1915 in Dublin – after Tom Clarke had sent Monteith to Germany, after Plunkett had reported to the Irish in New York, and after Diarmuid Lynch had gone to Co. Kerry to prepare for receiving the arms shipment from Ger​many.

Meanwhile in Berlin they thought they had hit on a solution for getting rid of the Irish Brigade, now that hardly anybody seriously considered its deployment in Ireland. Casement and Monteith were told it was time to consider the idea “of strik​ing a blow at England by [...] joining the army for the invasion of Egypt and help​ing to free an​other small nationality”. On 3 December 1915 Casement and Mon​teith put the suggest​ion to the 56 men who then formed the Brigade. Only 38 were pre​​pared to risk their lives for a German liberation of Egypt.
 This was the end of the dream of landing independent Irish troops in Ireland; it was probably also the end of any kind of cooperation, however superficial, between Casement and the German govern​ment. He had survived many embarrassing financial straits; he had suffered from an appar​ent lack of support from New York; the refusal of the little band of volunt​eers to fight for Germany in the Middle East must have made him seem quite useless in the eyes of his contacts at General Staff. The reaction of the German military author​ities, to treat the Brigade as regular prisoners of war once more, led to 24 of the 38 withdraw​ing their readiness to be sent to Egypt.
 Casement had again requested the Clan executive to let him return to the USA;
 now, sick and down​cast, he re​treated to a sanatorium in southern Germany. Monteith wrote in his diary: “General discontent, men saying the Germans do not trust us. Am afraid there will be serious trouble.” And, feeling abandoned by Casement: “This means all devolves on me. I am not up to my job.” 

This was the tricky situation in Berlin when the bombshell of von Bernstorff’s tele​gram of 17 Feb. 1916 came: “Irish leader Devoy informs me revolution Ireland to start Easter. Requests weapons between Good Friday Easter Sunday Limerick. [...] Longer wait impossible please wire whether can promise help from Germany”.
 Shortly afterwards there arrived in Berlin an additional detailed report by the revol​ution​ary directorate, or from Devoy, dated 16 February
, which said (amongst other things) “action in Ireland cannot be postponed beyond the date named – Easter Sun​day – April 23 [...] The chance of getting arms and ammunition into Ireland is now from Germany. If a small expedition with a good supply of arms, etc. – say 25-50,000 rifles, etc., with a proportionate number of machine guns and field artillery, and a few superior officers, etc. – could be safely sent by the northern route, it would have a good chance of reaching the west coast of Ireland, especially if simultaneous with demonstration in the North Sea [...] Feeling in Ireland is now ripe. An initial suc​cess would, if we had sufficient arms and ammunition with German superior of​ficers, give us control of Ireland in a very short time and enable us to make ad​equate pre​parations to [meet] the new English army. We are confident that if we had 100,000 rifles we would at once get that number of men [...] and that in a short time the number could be trebled. This force would give occupation to an English army of 500,000 [...] In case an expedition should be sent to Ireland, we wish him [Case​ment] to remain in Germany as Ireland’s accredited representative
 until such time as the Provisional Government may decide otherwise. John Devoy, Secretary of the Irish Revolutionary Directory. Graf von Bernstorff.”

On 1 March, Monteith was summoned by Lieutenant Frey to Section IIIb and in​formed that a message had arrived from Devoy concerning a rebellion in Ireland.
 Mon​teith recalled being told that the Irish Americans had re​quested arms, ammunit​ion, and officers. From the General Staff he went to the Ad​miralty, where the trans​port of German arms to Ireland was discussed in the pre​sence of von Haug​witz, a General Staff officer. Evidently it was here that the decision was made that was telegraphed to von Bernstorff the same day:
 “Between 20 April and evening 23rd two or three trawlers could land about 20,000 rifles 10 machine-guns with am​munit​ion and explosives Fenit Pier Tralee Bay. Irish pilot boat to await steamers be​fore dusk [...] entrance Tralee Bay [...] Unloading must proceed within hours. Please wire whether necessary arrangements in Ireland can be made secretly by Devoy. [...] Nadolny”. Monteith’s description of his negotiations with the General Staff officers makes it hard to decide whether this telegram was sent after the end of the consultation on 1 March 1916 or whether the talks continued after the message text had been handed in. The German cable still talks of 2 or 3 trawlers, where​as Mon​teith evidently found out on the same day or soon afterwards that only one ship, the so-called Aud
, would proceed to Tralee Bay with 20 000 captured rifles instead of the 100 000 rifles
 that it seems had been mentioned earlier. Mon​teith’s ac​count con​veys the impression that the talks ended on a disagreeable note. At least he now saw no alternative but to inform Casement immediately and get him to come to Berlin if at all possible.

The sudden development instilled a new lease of life in Casement. Together they worked out a plan that he would go immediately to Ireland in a Ger​man sub​marine with one or two trusted men from the Brigade, to prepare for the land​ing of the Ger​man arms. Monteith was to follow on the arms ship with a group of volunt​eers and a few machine-guns.
 Captain Monteith returned to Berlin and put the plan to the authorities, only to be told that there was no submarine available for this pur​pose.
 Now Casement himself returned to Berlin for a confrontation with General Staff and the Navy. The first talks between Rudolf Nadolny and two gentlemen from Section IIIb on the one side and Casement and Monteith on the other took place on 16 March. They were shown Devoy’s message of 16 Febru​ary
, and Nadolny blustered that with the 20 000 captured rifles, 10 machine-guns, and 5 million rounds of ammunition being offered, the Irish would be in a posit​ion “to dict​ate peace terms to the British Government and secure for Ireland ‘at least auto​nomy’”. Although Devoy had expressly given instructions that Casement was to re​main in Ireland, the discussion was that he would go to Ireland on the arms ship with the 55 men of the Brigade.
 Casement’s own plan to travel to Ireland aboard a Ger​man submarine was turned down because Berlin evidently welcomed the op​portun​ity to get rid of Casement and the entire inglorious Brigade project at one fell swoop. Case​ment him​self wrote: “The whole project really took my breath away. I had come to discuss the best means of landing arms in Ireland, and I found myself confronted by a pro​posal for a ‘rebellion’ in Ireland I believed to be wholly futile at the best, and at the worst something I dreaded to think of.”
 Nadolny, however, who at least gave the im​pression that he had not the slightest doubt in the success of the risky plan,
 had no intention of giving in to Casement.

The nerve-racking discussions with secret-service officers at the Admiralty continued on 17 March.
 The information given was the same: the use of a submarine was not possible for technical reasons. Surprisingly, in the course of these negotiat​ions Casement succeeded in persuading Captain Walther Isendahl, “head of Section N of Admiralty staff, to whom the reconnaissance service, counter-espion​age, and the agents abroad reported”
, to smuggle a go-between out of Germany for him. This was John McGoey, who had come to Germany at the end of 1915 at McGarrity’s re​commendation to assist Casement.
 Casement had origin​ally intended sending him back to New York to warn Clan-na-Gael of the unreli​ability of the Ger​man govern​ment. Now he convinced Captain Isendahl of the necessity of sending McGoey to Ireland to prepare for the unloading of the German arms; Isendahl pro​mised to get McGoey to Denmark. In fact Casement’s order to the young man was to con​tact Tom Clarke and Bulmer Hobson immediately, “to try and get the heads in Ireland to call off the rising and merely try to land the arms safely and distribute these”.
 After fulfilling this commission, McGoey was to return to McGarrity in Phil​adelphia. He left Berlin on Sunday 19 March.
 It is very doubtful that he ever reached Dublin: at some time he fell into British hands and was executed on 22 April.

It was hardly possible for Casement to back out now. The negotiations in Berlin at the end of March meant that he would go to Ireland in early April with Robert Mon​teith and a few selected volunteers from the Brigade, “a journey that involved the gravest personal risks and that might involve appalling consequences for Ireland”.
 It seemed to him quite acceptable to procure arms and ammunition for the volunt​eers: he had been caught up in projects of this kind
 before the war, and he rated the agitation of the Irish in America for Imperial Germany so highly that he as​sessed this material support from Berlin as mere slight recognition.
 On the other hand he did not at this time favour an armed uprising without adequate military back​ing: “I had always been greatly opposed to any attempted revolt in Ire​land un​less backed up with strong foreign military help”. Now he referred to the word​ing of the treaty that he had concluded with the Auswärtiges Amt at Christmas 1914, which quite clearly mentioned German troops, arms and ammunition.
 But he was in a hopeless posit​ion. The German authorities had already made the fateful decision: there would be no more negotiations with Casement, whom they saw as a nuisance. When he re​sisted, they put firmer pressure on him. The General Staff officers now threatened to inform John Devoy that the arms shipment had fallen through because Casement had sabotaged the operation in Germany: the fault lay solely with him. “In other words, I was to be held up to my countrymen in Ire​land and America as some​thing far worse than a coward”.

On 30 March, Rudolf Nadolny of Section IIIb let the last pretensions fall. Case​ment noted in his diary that he had been told: “we have no idealistic interest in Ire​land and no revolution, no rifles. If it were not that we hope for a military diversion we should not give the rifles”.
 If Casement did not agree to take the Brigade to Ireland, they would inform Devoy of his treachery. Casement weakened. He said he was ready to go if only Berlin would not send the volunteers on that hopeless venture. In desper​ation he turned to Count von Wedel: “The only thing I can see clearly is that while I may sacrifice myself, I am not entitled to sacrifice those who trusted in my honour and good faith, even as I trusted in the honour and good faith of the German Govern​ment”.
 But the Germans had long-since written off Casement, just as his sym​path​ies for Germany were a thing of the past: “Oh, Ireland – why did I ever trust in such a Govt. as this – or think that such men would help thee! They have no sense of honour, chivalry, generosity [...] They are cads [...] That is why they are hated by the world and why England will surely beat them.”
 As if to con​firm the bitter accus​ations and reinforce Casement’s hatred for Germany, at the be​gin​ning of April the General Staff even attempted to bribe Monteith with a tempting financial offer. If he were to lead the Brigade to Ireland on his own initiative, against Case​ment’s wish, then the German government would be prepared to put a con​sider​able sum at his disposal. A man such as Monteith did not need to reflect on this corrupt pro​posal.

A few days before Casement’s departure for Ireland, on 6 April 1916, he received a letter from Berne dated the 5th and signed “a friend of James Malcolm”. In all prob​abil​ity the message came from Joseph Plunkett, the representative of the Supreme Council of the Irish Volunteers.
 If Casement’s statements can be taken as reliable (and there is no reason to doubt them here), then this letter was the first and only written communication that Casement received direct from Ire​land. The main point of the message was “German officers will be necessary for the volunt​eer forces”.
 This added new fuel to Casement’s conviction that the armed uprising was a sense​less and ir​re​sponsible undertaking without substantial German help,
 and gave ad​ded impetus to his fervent wish that he might still be able to pre​vent the blood​shed. Casement’s reply to Plunkett, informing him that Berlin would not be sending any officers, was detained by the German authorities and re​turned to him shortly before his departure.
 By now they suspected that Case​ment had sent McGoey as a courier to Dublin only to warn friends there against an up​rising that was doomed to failure,
 and evidently wanted to prevent any further inter​fering on Casement’s part.

In the meantime Casement had taken further steps. He considered that sending the little brigade without adequate German sup​port was a breach of the men’s trust. In order to prevent the doomed uprising at the last minute, he had persuaded the well known German American Jacob Noeggerath to intercede for him at the Auswärtiges Amt. Casement writes in his diary that Noeggerath had succeeded in convincing the Germans of the necessity of travelling to Ireland by submarine.
 At any rate, Case​ment was suddenly informed on 7 April that the Admiralty staff would detail a sub​marine for his journey.
 Barring unforeseen events, Casement could therefore now reach Ireland before Easter and try to talk his friends over. The fact that the Ger​mans had given way on the matter of the submarine also meant that the Brigade would remain in Ger​many for the present. Casement now had only to secure the lot of the volunt​eers to some extent. His letter to the Imperial Chancellor of 11 April 1916, the day of his departure, is a significant document in the history of the Irish Brigade: “On the point of leaving Germany [...] I venture to bring to your Ex​cellency’s notice the situation of the small body of Irish soldiers who volunteered to form an Irish corps, with the wholehearted support and approval of the Imperial Ger​man Govern​ment. The terms on which they agreed to serve [...] are embodied in the Agree​ment drawn up by myself on 23 December 1914 and accepted by the Under Secretary of State on 28 December 1914 [...] I cannot depart without recalling the situation of these Irish soldiers who volunteered for the cause of Ireland under the pledge of that Agree​ment, and begging that nothing should be allowed to interfere with its strict ful​fil​ment [...] Today through the channel of the Political Section of the G. General Staff I am informed that the Irish soldiers now at Zossen [...] are ‘Desert​ers’ or ‘Prisoners of War’ and may be treated in any way that seems fitting to the Military authorities. Dissenting profoundly from this point of view, I am forced to refer the treat​ment of these Irish volunteers to your Excellency as the high​est re​pre​sent​ative of the Imperial German Government [...] I have requested my friend Mr. T. St. John Gaffney, former U.S. Consul General at Munich, to have a kindly inter​est in these men [...] and am recommending him in this capacity to Count Georg von Wedel of the German Foreign Office.” 

Casement, Monteith, and Daniel Bailey, an Irishman from the Brigade, travelled to Wilhelmshaven on the evening of 11 April. On the morning of 12 April the U-20 put to sea with the Irishmen on board.
 Casement still had reason to hope he could reach Dublin before the planned uprising. But 1½ days later the submarine had to put into port at Heligoland with technical trouble.
 On 15 April the pass​engers were transferred to the U-19, the first German submarine to be equipped with a diesel engine, that since October 1915 been under the command of 28-year-old Capt. Raimund Weisbach; they set off in heavy weather.

In the meantime the Aud, alias Libau, had left Lübeck on 9 April with its cargo of captured Russian rifles and ammunition for the Irish. The ship was under the com​mand of Lieutenant Karl Spindler of the naval reserve.
 The complicated prepar​at​ions for the transport and the details of the arrival off the Irish coast had been ar​ranged between Dublin and Berlin via John Devoy in New York and the German Em​bassy in Washington. The instructions from Dublin had been passed by Devoy to a German office in Manhattan that was headed by Wolf von Igel since the ex​pulsion of Franz von Papen. From there the messages were conveyed to the em​bassy in Washing​ton, whence they were telegraphed by von Bernstorff to the Aus​wärtiges Amt in Berlin. Since the German office in Wall Street was quite clearly not a sub​sidi​ary of the German embassy in Washington, and its manager von Igel could not claim extra​territorial rights for it,
 it was a simple matter for the American authorities to raid the office, which evidently came as a complete surprise to the German agents. Not only did the agents of the US Department of Justice arrest von Igel for being an access​ory in several illegal projects of German secret services in the USA; they also con​fiscated a large quantity of highly confidential documents.
 Among the papers was the correspondence between Berlin and Washington about the pre​par​ations for the uprising in Ireland and the transport of German weapons to the Irish coast.

Within the scope of this investigation we cannot look more closely at von Bernstorff’s embarrassing negotiations with the Department of State,
 the uncovering of numer​ous German operations in the USA,
 and the damage to the reputation of the Irish Americ​ans resulting from the confiscation of the papers.
 But the American govern​ment was now in possession of documents which, if they fell into British hands, could have the gravest consequences for the Irish Home Rule movement. Devoy and the members of the Clan Executive were evidently insufficiently informed about the irre​sponsibly slovenly methods of the German agents in New York,
 and even after the intervention of the Department of Justice they were lulled into a false sense of secur​ity: “I know you will be anxious after hearing of the fire in our home to learn if we all came off safe. I am glad to be able to inform you that all papers relat​ing to the pro​perty were saved except one little scrap, and that will not be much of a loss. The sale [the revolution] will come off on time and everything looks all right [...] we found we had no cause to worry.” 

It is a very interesting question whether Woodrow Wilson told the British government about the content of the confiscated documents, or whether Admiral Hall’s efficient secret-service operation had deciphered sufficient portions of intercepted German tele​grams to inform the government about German plans and the coming events in Ireland, but that is also something we cannot investigate further here.
 On 21 April the British navy seized the Aud and tried to escort the German arms ship to the near​est port. But Captain Spindler managed to scuttle his ship with its cargo right under the noses of the British; he and his crew were taken prisoner.

Meanwhile, tension was high in the U-19. Captain Weisbach later recalled that he did not have the feeling Casement was especially pessimistic or in despair. The last photos taken on board the U-19 show the Irishmen in civilian clothing and Case​ment without his striking beard.
 Shortly after noon on 21 April the U-19 was off the St Elmo beacon in Tralee Bay. According to the logbook, the Irishmen were put into a little boat about two nautical miles off shore. They had to manage without an engine be​cause Weisbach feared the noise could betray his location. Equipped only with pistols, knives, and binoculars, the three men rowed for the shore. But the boat cap​sized in the waves, and after an almost unsuccessful struggle against the elements the three exhausted Irishmen were washed up on the beach.

What awaited Roger Casement was not death at the side of the revolutionaries in the streets of Dublin, but capture and execution by the British. Without a doubt his goal was to prevent the hopeless armed uprising in Ireland. Because the German govern​ment, contrary to their agreement,
 refused to provide the revolutionaries with adequate support, he had come to the conclusion that the planned revolution could only mean a bloodbath for the Irish people, a bloodbath for which he mis​takenly imagined the Ger​man authorities and John Devoy to be responsible.
 If the course of events could no longer be altered, then he was prepared to sacrifice his life in the struggle for Ireland’s independence.
 His urgent warning to his friends in Dublin was con​veyed by a priest who saw him in prison;
 but all was in vain and the bloody uprising did take place. The basically lethargic Irish populace, that had pre​viously identified only to a very limited extent with the objectives of the Irish revol​ution​aries,
 was shaken by the excessive brutality of the British repression.
 Only then did the Easter Rising take on a historical significance, and the victims of Eng​land’s vengeance became martyrs to Ireland’s history. Among these men was with​out a doubt Sir Roger Casement. Neither the ruthless British smear camp​aign,
 nor John Devoy’s bitter accusations in Gaelic American in later years,
 nor the dis​paraging comments by certain German personalities
 were able to belittle Case​ment’s role in Ireland’s fight for freedom.

John Quinn, who was never known to have any sympathies for Germany and who had advised Casement not to go to Berlin, publicly defended the man he had earlier declined to represent in American law courts,
 writing to Ezra Pound on 12 August 1916: “He was a damned fine fellow”.

[Historische Zeitschrift vol. 222 no. 3 (1976), pp. 578-625; 
translated by Hugh Casement]

 (	I should like to express here my especial thanks to friends and colleagues in New York. Their in�vit�ation to give a lecture to the Columbia University Seminar of Irish Studies on 2 Nov. 1974 on the sub�ject “For Ireland in Germany: Sir Roger Casement” provided me with the unique op�portun�ity to discuss parts of this paper with a circle of experts.


 �	Auswärtiges Amt [German Foreign Office] (AA), Weltkrieg [World War] (WK), No. 11k.


 �	George Chatterton-Hill: Ireland and its significance for Europe (Berlin, 1917, with a foreword by Eduard Meyer) is unscientific. Other printed commentaries on the Irish question by Meyer – cf. his Nordamerika und Deutschland (Berlin, 1915) – are largely propaganda. The study by Karin Wolf, Sir Roger Casement und die deutsch-irische Beziehungen (Berlin, 1972) is disappointing. This work consults neither the most important archive material nor the extensive foreign literature on Casement. See also her inadequate summary (pp. 186-187) of Kuno Meyer, Eduard’s brother. Compare my review in Historische Zeitschrift vol. 218 no. 3 (1974), p. 712. For the background to the Irish nationalist movement, on the other hand, see Peter Alter, Die irische Nationalbewegung zwischen Parlament und Revolution (Munich & Vienna, 1971).


 �	cf. assessments of Schiemann by Fürst [Prince] Bernhard von Bülow, Denkwürdigkeiten (Berlin, 1930), vol. 2, p. 15, and Graf [Count] Otto zu Stolberg-Wernigerode, Die unentschiedene Gener�ation (Munich, 1968), pp. 216-218. Also Theodor Schiemann, Deutschland und die große Politik anno 1908 (Berlin, 1909), p. 135; id., Deutschland und die große Politik anno 1910 (Berlin, 1911), pp. 285 & 349.


 �	George Freeman repeatedly crops up as an intermediary between Germans and Irish in the USA. He evidently had good connections to Kuno Meyer and Clan-na-Gael circles, but also to German secret-service agents in the USA. During the war he was on the staff of the Gaelic American. �The Auswärtiges Amt asked von Bernstorff to provide Freeman with funds for distributing leaflets: WK 11f, AA to Bernstorff 21 July 1915.


 �	Charles J. Hexamer was the president of the German-American National Alliance and one of the leading organizers of German Americans.


 �	Freiherr [Baron] Hermann Speck von Sternburg was the German ambassador in Washington until 1908 when he was succeeded by Graf Johann Heinrich von Bernstorff.


 �	cf. Reinhard R. Doerries, Washington – Berlin 1908-1917 (Düsseldorf, 1975), pp. 92-93. �Also Nicholas Mansergh, The Irish Question 1840-1921 (London, 1965), pp. 271-272.


 �	AA, Botschaft [embassy] Washington, von Bernstorff to von Bethmann Hollweg 8 Jan. 1914 (copy made from the “Riesser private papers”). The ambassador nurtured a strong personal aversion to the Catholic Church.


 �	Even in recent literature, von Papen is sometimes referred to as the chief of the German secret serv�ice in the USA. However, the German agents in the USA in the First World War were not directed by one single person. Von Papen’s memoirs Der Wahrheit eine Gasse (Munich, 1952) are virtually useless in this respect.


 �	WK 11k, vol. 1, von Papen to General Staff 9 Aug. 1914; the information was passed on by tele�phone to Unterstaatssekretär [Second Permanent Secretary] Zimmermann on 24 Aug. 1914.


 �	Born in Co. Kildare in 1842; in the USA since 1871. cf. John Devoy, Recollections of an Irish rebel (New York, 1929); William O’Brien and Desmond Ryan (editors), Devoy’s post bag 1871-1928 (2 volumes, Dublin 1948 & 1953); James Reidy, “John Devoy” in The Journal of the American Irish Historical Society (New York, 1929).


 �	Born near Dublin in 1864. Casement had held a series of consular posts in Africa and South America.


 �	An American Committee, Irish National Volunteers, was founded in the USA in 1914. The chairman was Joseph McGarrity, the treasurer Denis Spellissy, and the secretary P.J. Griffin. The head�quarters were at 156 Broadway, New York. The organization came into being at the wish of the Irish Volunteers in Dublin for the sole purpose of providing financial means to purchase weapons for the Volunteers. As a representative of the Irish Volunteers, it was intended that Casement would collect money on a lecture tour of the USA. cf. the Manuscripts and Archives Division of the New York Public Library (NYPL), Maloney Collection (MC), box 1, Eoin McNeill to Casement 7 July 1914; MC, box 12, document dated 2 June 1914 with the typewritten ‘signatures’ of McGarrity, Spellissy, and Griffin; ibid., box 9, correspondence by the committee. cf. also Brian Inglis, Roger Case�ment (New York, 1973), p. 243-244; Denis Gwynn, Traitor or patriot (New York, 1931), pp. 209-213; William Irwin Thompson, The imagination of an insurrection, Dublin, Easter 1916; a study of an ideological movement (New York, 1972), p. 80.


 �	Georg von Skal cooperated closely with the German propaganda bureau in New York during the war and evidently had good connections with the German embassy in Washington.


 �	Born in Middletown, New York, in 1865. Both his parents were emigrants from Ireland. Influential politician in New York, at one time Supreme Court judge there, and probably the financial power be�hind the Gaelic American. See especially Charles Callan Tansill, America and the fight for Irish free�dom 1866-1922 (New York, 1957). Tansill’s study is based partly on the Cohalan papers, which unfortunately contain hardly any information on the war years. A book by Cohalan was translated into German with a foreword by Eduard Meyer. At this point I should like to thank Monsignor Flor�ence D. Cohalan for permission to examine the papers and for his willingness to take part in frank discussions.


 �	Born in Tiffin, Ohio, in 1870. Both his parents had been born in Ireland. See especially the excel�lent biography by B.L. Reid, The man from New York; John Quinn and his friends (New York, 1968). Quinn helped to finance (amongst others) Ezra Pound, John Synge, Pádraic Colum, Maud Gonne, and Lady Gregory and her Abbey Theatre.


 �	NYPL, John Quinn papers (JQP), box 34, Quinn to T.W.H. Rolleston 8 Feb. 1915.


 �	There are still diverging verdicts on Dernburg. In my opinion his pompous nature made him unsuit�able for this activity, particularly in the USA. He also meddled in secret-service activities. cf. Doerries, Washington – Berlin, pp. 60-61. 


 �	Von Igel was evidently assisting the military attaché. He managed von Papen’s office in Manhattan that was concerned with various propaganda and secret-service operations.


 �	Devoy, Recollections, p. 403. Tansill, America and the fight, p. 176. Roger McHugh, “Casement and German help” in F.X. Martin (ed.), Leaders and men of the Easter Rising; Dublin 1916 (London, 1967), p. 178.


 �	Tansill, America and the fight, p. 176; McHugh, “Casement and German help”, p. 178. John Kenny, a trusted representative of the Clan, was dispatched to Berlin to present the position of the Irish American nationalists. cf. Seán Cronin, The McGarrity papers (Tralee, 1972), p. 51. For Kenny as Devoy’s confidant see MC, box 16, Devoy to McGarrity 28 May 1914 (manuscript).


 �	WK 11k, vol. 1, von Bernstorff to the AA 25 Sep. 1914 [here translated]. On the other hand Fritz Fischer, Griff nach der Weltmacht (Düsseldorf, 1964), p. 154: “However the German ambass�ador in Washington, Count von Bernstorff, raised misgivings about this suggestion because he feared that such an at�tempt could give the politically and culturally dominant English element in the USA the chance to turn the United States of America against Germany” [here translated]. cf. Alfred Noyes, The accusing ghost or justice for Casement (London, 1957), p. 78.


 �	As yet there has been no scientific investigation into the German propaganda organization in the USA in the First World War. See, however, the unpublished thesis by David W. Hirst, German pro�paganda in the United States 1914-1917 (Northwestern University, 1962).


 �	For Joseph McGarrity see Cronin, The McGarrity papers. Also the unpublished thesis by Marie V. Tarpey, The role of Joseph McGarrity in the struggle for Irish independence (St John’s University, 1969).


 �	MC, box 3, Casement to Alice Stopford Green 26 July 1914 (copy); ibid. 29 July 1914 (copy). For the Howth affair see especially George Dangerfield, The strange death of liberal Eng�land (New York, 1961), pp. 416-421. Also Anne Marreco, The rebel countess; the life and times of Constance Markiewicz (London, 1967), pp. 167-178. cf. NYPL, the Bourke Cockran papers (BCP), box 16, Case�ment to Cockran 27 July 1914 (manuscript).


 �	MC, box 3, Casement to Green 29 July 1914: “The Irish here would make me into a demi-god, if I let them. In Phil. they have christened me [...] ‘Robert Emmet’. They are mad for a Protest�ant leader.” (Casement converted to Catholicism shortly before his execution). Inglis, Roger Case�ment, p. 265.


 �	The well known Irish labour leader James Larkin went to the USA in 1914 and maintained contact with German agents there. There are indications that he supported the German sabotage camp�aign in the USA. cf. Doerries, Washington – Berlin, pp. 210-211. For Larkin see especially the ex�cel�lent study by Emmet Larkin, James Larkin (London, 1965). There are also numerous hints that James Connolly considered cooperation with Germany in the struggle for Irish independence as a possibil�ity. Desmond Ryan (ed.), Labour and Easter week; a selection from the writings of James Connolly (Dublin, 1949). In September 1914 Connolly advised the Irish to support any land�ings of German troops that might take place, so long as guarantees of Irish independence were given. Des�mond Ryan, James Connolly; his life and writings (Dublin & London, 1924), p. 110. However cf. also the much-photographed banner at Liberty Hall in Dublin: “We serve neither King nor Kaiser, but Ireland” which appeared most recently on the cover of the Pelican edition of Edward Norman, A history of modern Ireland (Baltimore, 1973). Connolly had lived in the USA for many years and taken part in agitation activities by American workers. The O’Rahilly, too, suggested in the autumn of 1914 sending an envoy to Berlin to negotiate German support for the Volunteers: Marcus Bourke, The O’Rahilly (Tralee, 1967), p. 100. For Countess Constance Markievicz cf. Marreco, The rebel countess, p. 182.


 �	For Casement’s activities and journeys in the USA in late July and early August 1914 see O’Brien & Ryan, Devoy’s post bag, vol. 2, pp. 460-464; Cronin, The McGarrity papers, pp. 50-52; Denis Gwynn, Traitor or patriot, pp. 240-243.


 �	Certainly Casement appeared in public as a member of the Provisional Committee of the Irish Volunt�eers and was also nominated by Eoin MacNeill personally as an “accredited representative of the arms subcommittee”: MC, box 3, MacNeill to Casement 7 July 1914 (manuscript).


 �	There are indications that some Irishmen, notably Devoy, never fully trusted Casement. The Clan chief held it very much against Casement (and other leaders of the Irish Volunteers) that he had favoured the compromise with John Redmond and thus, in Devoy’s eyes, betrayed the goals of the Irish Home Rule movement: MC, box 16, Devoy to McGarrity 27 June and 2 July 1914 (manu�script). cf. Inglis, Casement, pp. 256-159; Bourke, The O’Rahilly, pp. 79-83; Dorothy Macardle, The Irish Republic (London, 1968), pp. 102-103.


 �	cf. especially the endeavours in the Middle and Far East. For a while Berlin even suspected the poss�ibility of the Mohammedan world declaring a holy war against the Entente. Contrast John B. Duff, The Irish in the United States (Belmont, CA, 1971), p. 68: “They [some Irish Americans] could not imagine Germany as the champion of the rights of any small nation”.


 �	Like other revolutionaries, Casement came to Berlin with a considerable measure of admiration for Ger�many and the Germans. Like other revolutionaries he left Germany full of disappointment and almost hatred (see later paragraphs).


 �	Devoy, Recollections, pp. 404-406 (document dated New York 25 Aug. 1914).


 �	The files show that in the summer of 1914 Casement was a sought-after speaker at the numerous meetings of Irish nationalists in the USA. For weeks he travelled from city to city; Irish American papers and the daily press reported on his appearances. cf. amongst others NYPL, BCP, box 16, Casement to Cockran 27 July 1914 (manuscript). For Casement’s supposed aversion to public ap�pearances see Giovanni Costigan, “The treason of Sir Roger Casement” in The American Histor�ical Review, vol. LX (1955), p. 286.


 �	Quinn, who had realized the cultural significance of the Armory Show in 1913 and had bought works by Derain, Pascin, Odilon, Villon, and others, had little understanding or sympathy for Ger�many with its pompous military orientation. Nor did he alter his opinions later: his cultural links with Ireland, Britain, and above all France, were too close and too personal for that. Bourke Cockran, born in Co. Sligo, a lawyer and New York congressman, had pleaded against restrictions in the immigration laws and for organized trades unions. Though he, like Quinn, had always been in favour of Home Rule in Ireland, he was also totally lacking in sympathy for the German Empire and did not approve of the Clan’s cooperation with representatives of Germany.


 �	MC, box 15, Casement to McGarrity 18 Sep. 1914 (manuscript).


 �	Text reprinted in Gwynn, Traitor or patriot, pp. 250-252 (et al.). For the origin of the docu�ment and the consequences of its publication for Casement in Britain, see ibid. pp. 249-250 & 253; O’Brien & Ryan, Devoy’s post bag, vol. 2, pp. 466-467; Inglis, Casement, pp. 268-270. For Case�ment’s ideas in the autumn of 1914 cf. also Pádraic Colum, “The career of Roger Casement” in The Dublin Ma�ga�zine, vol. 6 no. 4 (Oct.-Dec. 1931), p. 33.


 �	Reid, The man from New York, p. 189.


 �	William Irwin Thompson writes in The imagination of an insurrection, p. 27, that Meyer suggested set�ting up the Irish Brigade. Numerous records examined by me confirm that Meyer was working for the German propaganda bureau in New York during the First World War. In late November 1914 he turned up in New York, bringing with him the first post from Casement in Germany. His lecture tours in the services of the German propaganda organization took him to the Pacific coast. In the sum�mer of 1916 he fell out with Quinn, who had done him many favours in the USA: JQP, box 24, correspondence between Quinn and Meyer, Nov. 1914 – Aug. 1916. cf. also the col�labor�ation between Casement and Meyer in publishing Ireland, Germany, and the freedom of the seas: Gwynn, Traitor or patriot, p. 254.


 �	MC, box 15, Casement to McGarrity 23 Sep. 1914 (later typescript copy)


 �	MC, box 15, note by McGarrity 5 Oct. 1914 (later typescript copy)


 �	MC, box 15, note by McGarrity 10 Oct. 1914 (later typescript copy)


 �	WK 11k, vol. 1, von Bernstorff to von Bethmann Hollweg 13 Oct. 1914.


 �	Cronin, The McGarrity papers, p. 53: “I shook hands, saying ‘God take care of you’. Sir R’s reply was ‘Oh, no. God save Ireland.’”; O’Brien & Ryan, Devoy’s post bag, vol. 2, p. 468. cf. John Devoy, “Sir Roger Casement and the Clan-na-Gael Executive” in the Gaelic American 14 June 1924, p. 2.


 �	See especially Charles E. Curry, Sir Roger Casement (Munich, 1922). Curry made friends with Case�ment in Germany. See also Inglis, Casement, pp. 276-278; Tansill, American and the fight, pp. 179-184.


 �	Inglis, Casement, p. 286.


 �	AA, Rechtswesen [legal matters] 6, sabotage claims, vol. 9, Meyer’s evidence before the Berlin central magistrates’ court 30 July 1929; AA, Nachlass Nadolny [Nadolny papers], Nadolny to von Papen 15 Dec. 1952.


 �	Quoted by Gwynn, Traitor or patriot, p. 274.


 �	See especially Why Casement went to Germany, a reprint from the Evening Mail (New York) 10 Aug. 1916. Also reprinted by Herbert O. Mackey (ed.), The crime against Europe; the writings and poetry of Roger Casement (Dublin, 1958); according to this (p. 145) the article was written shortly before Casement left Germany in April 1916.


 �	Devoy, Recollections, pp. 431-432.


 �	Graf Bogdan von Hutten-Czapski, Sechzig Jahre Politik und Gesellschaft (Berlin, 1936), vol. 2, p. 165. Casement’s letters to von Wedel are an important source for his activities in Germany.


 �	e.g. Casement’s early optimism in a letter to McGarrity of 5 Nov. 1914: “The Germans are fine + deserve rightly to win. I think they will get to London! – and we to Dublin! [...] Love to Jeremiah O’L [O’Leary, leading Irish American nationalist and author of My political trial and experiences (New York, 1919] – John Quinn – old Dr. A. Emmet and all friends – and a special hand grip to John K. [John T. Keating] in Chicago and to the Old Man [Devoy].”: MC, box 15 (manuscript). Con�trast ibid., box 3, Casement to Alice Green 11 Oct. 1914 (transcript): “There is no possibility of their get�ting there [i.e. the Germans to Ireland] or remote likelihood of it”.


 �	MC, box 15, Casement to McGarrity 11 Nov. 1914 (manuscript).


 �	Von Bethmann Hollweg deleted this word from Zimmermann’s draft.


 �	AA, Akten des AA im Großem Hauptquartier [files at general headquarters] (GHQ) 1914-1916, Presse und Journalisten [press & journalists], vol. 4, Zimmermann to von Bethmann Hollweg 14 Nov. 1914, with proposed interview text appended.


 �	cf. AA, GHQ 1914-1916, Presse & Journalisten, vol. 4, von Bethmann Hollweg to Zimmermann 16 Nov. 1914; MC, box 15, Casement to McGarrity 21 Nov. 1914.


 �	WK 11k, vol. 3, von Bernstorff (on behalf of von Papen) to AA 22 Dec. 1914 [here in trans�lation]. Like many of von Papen’s reports, this text is a mixture of his own views and inform�ation received from Irishmen. His links with them were largely via von Skal and von Igel.


 �	John Devoy, “Sir Roger Casement and the Irish Brigade in Germany” in the Gaelic American 28 June 1924, p. 2.


 �	Inglis, Roger Casement, p. 296, quoting no sources but probably that of note � NOTEREF _Ref153243377  \* MERGEFORMAT �58�. Devoy’s postwar assessment (op. cit.) was surprisingly sarc�astic: “To step out of the ranks and volunteer for service against England under such circum�stances required a degree of moral courage that is rare among Irishmen of that class”.


 �	Not only were some of the men who had seen and heard Casement in the camps evidently amongst the sick and wounded later exchanged, and reported their experiences, but the Irish PoWs also often shared quarters with prisoners of other Allied nations.


 �	Gwynn, Traitor or patriot, pp. 320-321; Tansill, America and the fight, pp. 181-182; Inglis, Roger Casement, p. 288; McHugh, “Casement and German help”, p. 180.


 �	From the start, Irish nationalists had reckoned not just with deliveries of German weapons but also with German officers and a contingent of troops. Article 6 of the treaty therefore speaks of “a sup�port�ing body of German officers and men”. The full text of the agreement can be found in Devoy, Recollections, pp. 434-435; Monteith, Casement’s last adventure (later edition with a fore�word by von Papen, Dublin, 1953), pp. 264-266; and elsewhere. Any discussion on the inter�national legal validity of the treaty would make no significant contribution to understanding the facts ex�amined here.


 �	Irish Volunteers (see above), Ulster Volunteers (nationalists), Irish Citizen Army (a kind of Transport and General Workers’ Union private army, organized by James Larkin and James Connolly in con�nection with the strikes of 1913), and Fianna Éireann (really a kind of Scout troop founded by Count�ess Markievicz in 1909). cf. F.S.L. Lyons, “The two faces of Home Rule” in K.B. Nowlan (ed.), The making of 1916 (Dublin, 1969), p. 120.


 �	cf. McHugh, “Casement and German help”, p. 180.


 �	This is shown most clearly in the way his letters gave advice to the Clan leaders in the USA. Of course he could write more or less what he liked to McGarrity, owing to their mutual trust. But Devoy never fully trusted him, and Casement’s letters frequently aroused considerable displeas�ure. cf. MC, box 16, Devoy to McGarrity 13 July 1915: “He knows what we ought to do and holds us up to his ideals.” ibid., box 15, Casement to McGarrity 28 Mar. 1915: “I am in some ways the most talked about man in Europe! Here I am in everyone’s mouth.”


 �	In the case of McGarrity this is nonsense, in my opinion. For John Devoy and the revolutionary leaders in Dublin, on the other hand, cf. Monteith, Why the Aud was lost, pp. 4-5 (typescript with no biblio�graphic references), Iona College, Ryan Library, Florence Monteith Lynch Collection (FMLC).


 �	Devoy writes in Recollections, p. 435, that Casement held up the release for several months. For the difficulty of publishing the document in the American press, cf. ibid., p. 432. Neither Devoy nor McGarrity was particularly happy about the wording. Above all, the Irish wanted the Brigade to be used only for Ireland, not on other fronts. O’Brian & Ryan, Devoy’s post bag, vol. 2, pp. 473-474, McGarrity to Devoy 1 Aug. 1915. This even mentions a new treaty that the Irish Americans wanted to sub�stit�ute for Casement’s.


 �	It was not until June 1915 that the German ambassador in Washington received from the Aus�wärtiges Amt material about the Brigade that he was to withhold from the American press until the first company had been formed: WK 11k, vol. 9, von Jagow to von Bernstorff 10 June 1915.


 �	The numbers given vary between 50 and 60. Certainly Casement and Father Nicholson were deal�ing with a far greater number of Irishmen in the camps.


 �	MC, box 15, Casement to McGarrity 5 Nov. 1914 (manuscript).


 �	MC, box 15, letters from Father Nicholson to McGarrity 4 & 25 & 28 Dec. 1914 (all manu�script). The correspondence shows that McGarrity arranged for Father Nicholson to be sent and provided him with financial support. Nicholson usually appears in the files in cryptic form as J.T., John T., or John Thomas.


 �	Contrary to a commonly held view, there were quite a number of Roman Catholic priests who sympathized with Clan-na-Gael and other revolutionary Irish secret societies. Some were even members. cf. Arthur Mitchell, “The Fenian movement in America” in Éire-Ireland, vol. 2 no. 4 (1967), p. 7. John Devoy was never really anti-clerical. Monsignor Patrick O’Leary, who saw Devoy shortly before his death, told me that the Clan boss died a Catholic.


 �	I have not been able to find anything written by Father O’Gorman. The archives contain a few letters by Father Crotty, written mainly around the turn of the year 1915/16, when the Germans had decided to deport Crotty (who was apparently over-zealous), and he was resisting his recall. There is much correspondence by Father Nicholson in the archives.


 �	Gwynn, Traitor or patriot, pp. 288-289.


 �	MC, box 1, Crotty to Casement 13 Mar. 1916.


 �	The records show that Father Nicholson cooperated closely with Casement. One can deduce from the correspondence that he was probably a Clan member. He main�tained friendly ties with McGarrity after his return to the USA. From 1916 he was at the Corpus Christi church in Newcastle, Wyoming: MC, box 15, letters from Nicholson to McGarrity, 27 Jan., 4 & 7 Feb., 13 & 17 Apr. 1917. Later he was at the church of St John the Baptist in Buffalo, Wy: ibid., 16 June 1919 to 11 Aug. 1920. The note in box 15 that he later became bishop of Wyoming is erroneous.


 �	This category occurs frequently in the sources. cf. MC, box 2, Casement to Nicholson 16 Mar. 1915; ibid., box 16, Devoy to McGarrity 12 July 1915; Florence Monteith Lynch, The mystery man of Banna Strand; the life and death of Captain Robert Monteith (New York, 1959).


 �	cf. MC, box 15, Casement to McGarrity 28 Mar. 1915: “If the ‘poor brothers’ [the Irish PoWs] come out you must get me officers”.


 �	Devoy, “Sir Roger Casement and the Irish Brigade”, p. 2. The men either never left the USA at all or else failed to get through the British blockades. Devoy maintained that sending people was pre�vented by “Christensen’s double dealing and worse”. cf. Devoy, Recollections, p. 441.


 �	Monteith, Casement’s last adventure; Lynch, The mystery man.


 �	Monteith, Casement’s last adventure, pp. 6-7. Contrast Lynch, The mystery man, p. 28, which names James Connolly.


 �	The great Fenian died in the USA in the summer of 1915. His burial in Glasnevin was a major event in the history of the Irish Home Rule movement. 10 000 Irish Volunteers marched in full uni�form; Padraic Pearse gave a farewell speech and declared to thousands of Nationalists who had hastened to the grave from all over Ireland: “I hold it a Christian thing, as O’Donovan Rossa held it, to hate evil, to hate untruth, to hate oppression; and, hating them, to strive to overthrow them.” O’Brian & Ryan, Devoy’s post bag, vol. 2, pp. 472-473; T.A. Jackson, Ireland her own (edited by C. Des�mond Greaves, New York, 1970), pp. 404-405; Macardle, The Irish Republic, pp. 126-128; Thompson, The imagin�ation of an insurrection, p. 89; Bourke, The O’Rahilly, p. 96; J.W. Boyle, “Connolly, the Citizen Army, and the Rising” in Nowlan, The making of 1916, p. 63; Leon Ó Broin, Dublin Castle and the 1916 Ris�ing (Dublin, 1966), pp. 52-53; Maureen Wall, “The background to the Rising from 1914 until the issue of the countermanding order on Easter Sunday 1916” in Now�lan, The making of 1916, pp. 174-176 (especially on Connolly’s standpoint).


 �	Monteith, Casement’s last adventure, pp. 46-49.


 �	Reproduced in Lynch, The mystery man (I had the opportunity of comparing the printed text with a photographic copy of the original in the FMLC). The entries begin on 7 Oct. 1915 and end on 10 Apr. 1916.


 �	I should like to thank Mrs Florence Monteith Lynch and Brother A.F. Thomas, chief librarian of the Ryan Library at Iona College, for permission to examine the Florence Monteith Lynch Collection. Besides material on Robert Monteith it contains numerous pamphlets and newspaper cuttings about Casement. cf. “Monteith – the man who got away” in The Kerryman 20 Apr. 1968.


 �	For further details of the activities of Section IIIb see Doerries, Washington – Berlin. The Irishmen dealt mainly with Rudolf Nadolny, whose memoirs Mein Beitrag (Wiesbaden, 1955) pro�vide hardly any information in this respect. The names Frey and von Haugwitz are also frequently mentioned in the files. The records of this section were destroyed at the end of the war to preclude them being made pub�lic by the revolutionaries. However, the activities of the section can generally be recon�structed from duplicates of the documents in other series of the Auswärtiges Amt.


 �	Devoy, Recollections, p. 438.


 �	No more than in freeing the Indians from the British yoke or the eastern European Jews from op�press�ion by the Tsar. Har Dayal, Forty-four months in Germany and Turkey (London, 1920); Mana�bendra Nath Roy, M.N. Roy’s memoirs (Bombay, 1964); S. Adler-Rudel, “East European Jew�ish workers in Germany” in Yearbook II, Leo Baeck Institute (London, 1957). cf. MC, box 7, Roger Casement, A last page; a page in my diary (carbon copies of a diary by Casement, the original of which is in the National Library of Ireland (NLI) in Dublin, hereafter referred to as Case�ment’s diary), entry for 30 Mar. 1916. cf. also V.I. Lenin, On Britain, compiled by C. Leiteizen (London & Moscow, 1960), p. 303.


 �	cf. Eduard Meyer, England (Stuttgart, 1915), p. 205; McHugh, “Casement and German help”, p. 180


 �	WK 11k, vol. 9, Nadolny to AA 17 July 1915; MC, box 15, Casement to McGarrity 20 June 1915; ibid., box 16, Devoy to McGarrity 13 July 1915.


 �	MC, box 2, report by Father Nicholson 30 Jan. 1915; ibid., von Wedel to Father Nicholson 14 Feb. 1915 (English translation).


 �	It is clear from the records that the German authorities never really trusted the Irishmen in the Brig�ade: they treated them condescendingly and made no effort whatever to create an atmosphere of mutual cooperation.


 �	MC, box 15, Casement to McGarrity 3 May 1915: “I am still in doubt how far justified I am in calling out the willing ones to stand beside me – when I stand so desperately alone [...] Here I have no friends or people who ‘understand’. I long [...] to be again with you and my own countrymen – to be with friends.” There was a lively correspondence between Casement and the Irish Americans, especially McGarrity, but the post took weeks. Messages from Dublin arrived mostly via New York. Part of Casement’s correspondence went via the German embassy in Washington. Although Devoy maintained he saw all Casement’s letters, Casement evidently also corresponded direct with McGarrity, Quinn, and others. The post was carried by members of the crews of neutral ships, neutral diplomats, and agents. Some of Casement’s letters to Alice Stopford Green and Eoin MacNeill went via a Dutch company. It is probable that the British government intercepted several of the letters.


 �	It has often been stated that Casement may have received money from the German government. I also hinted at that in Washington – Berlin, p. 183. Having seen further files it now seems fair to as�sume that he did use German money at times but repaid the amounts in full. The NLI has Case�ment’s pre�cise ac�counts and additional information on the subject (MS 18081). The Clan regularly sent money to Berlin via von Bernstorff. It is quite clear, however, that the Irish Americans had dif�ficulty raising the necessary cash; there were also differences of opinion over the use of the sums col�lected. McGarrity and John Keating greatly supported Casement’s activities. O’Brien & Ryan, Devoy’s post bag, vol. 2, p. 473, Keating to Devoy 9 Nov. 1914 and McGarrity to Devoy 1 Aug. 1915


 �	Probably from members of the Deutsch-Irische Gesellschaft or circles connected with this society. Officially it was not founded until 15 Feb. 1917 (committee: Matthias Erzberger, Freiherr von Richt�hofen, and Graf Kuno von Westarp). Among the members were the following people involved in Irish affairs: Fürst Blücher von Wahlstatt, George Chatterton-Hill, Thomas St John Gaffney, Eduard Meyer, and Theodor Schiemann. cf. anonymous manuscript “The German-Irish Society” in the Daniel F. Cohalan collection at the American Irish Historical Society; MC, box 15, Casement to McGarrity 22 Mar. and 3 May 1915.


 �	Articles in the American press, probably launched by the British propaganda machinery, maintained that Casement was accepting money from the German government. Casement commissioned John Quinn with suing the New York World. Quinn’s refusal to pursue the matter (in full agreement with the Clan) meant an abrupt end to their friendship. JQP, box 6, Casement to Quinn 20 Mar. 1915; MC, box 15, Casement to McGarrity 22 Mar. 1915 (manuscript); William J. Maloney, The forged Casement diaries (Dublin, etc., 1936), pp. 83-84, Quinn to von Bernstorff, un�dated (probably March or April 1915); JQP, box 6, 20 Apr. 1915. Reid, The man from New York, p. 228, quotes from a letter from Casement to Quinn 29 Apr. 1915. Quinn was otherwise quite prepared to take on unpopular cases: cf. correspondence with Maud Gonne about Har Dayal and with Lajpat Rai in JQP, boxes 23, 32, 36.


 �	MC, box 2, original document from the Auswärtiges Amt with the signature G. Wedel, dated 11 Dec. 1915. The letter confirms that Casement had paid back 8000 marks; von Wedel writes that the amount had been returned “to the gentlemen who raised this fund last year”.


 �	It is not quite clear how these people made contact with the Auswärtiges Amt. One could name first of all George Freeman, who was close to Devoy and was able to exert a certain influence via the Gaelic America Bureau. One of the link men between him and the AA was Maj. Hans Boehm, who helped Casement set up the Brigade and commuted back and forth between the USA and Ger�many as an agent of Section IIIb. See Liam Ó Briain, “Casement’s place in history” in The Sunday Press, Dublin, 28 Feb. 1965, p. 2; Monteith, Why the Aud was lost, p. 5. Even before the war Free�man was corresponding with Theodor Schiemann, who gave the AA the impression that Freeman was one of the leading Irish Americans. cf. AA, Vereinigten Staaten von Amerika [hereafter called USA] 10, Die Irländer in den Vereinigten Staaten [the Irish in the US], vol. 1, correspond�ence be�tween Schie�mann and Free�man. In this connection see also AA, USA 2, Die Presse der Verein�igten Staaten von Amerika [the US press], vol. 1, about Boehm, Gerhart von Schulze-Gaevernitz, and Edward A. Rumely. For Boehm see also Hector C. Bywater, Strange Intelligence; memoirs of Naval Secret Service (London, 1931). The activities of the anti-Casement group in New York reached a climax when Anthony J. Brogan, whom Devoy did not trust, was sent to Germany. Al�though Brogan was intro�duced to Case�ment by Boehm and went to see the Brigade, the Brogan mission seems to have had no tangible results: cf numerous references in the MC. For Brogan’s connections in the USA see also MC, box 15, Casement to McGarrity 1 Mar. 1915 (manu�script).


 �	MC, box 15, Casement to McGarrity 1 Mar. and 22 Mar. and 20 June 1915.


�	cf. MC, box 15, Casement to McGarrity 20 June 1915: “They don’t care a fig for our cause by itself – they know nothing of us or it or our country”.


�	MC, box 1, McGarrity to Casement 4 Aug. 1915 (manuscript copy). Devoy is not mentioned by name but the reference is evidently to him.


�	Surprisingly, however, these letters have been largely ignored by researchers. One exception is the recent biography by Inglis (see note � NOTEREF _Ref152405469  \* MERGEFORMAT �13� above).


�	The views of biographers and historians diverge considerably as to whether Casement was verbally abused or even physically assaulted during his speeches in the camps. Casement’s defenders have usually denied it, whereas authors inclined toward the British standpoint have emphasized such occurrences. The tone of a letter from Casement to Father Nicholson on 16 Mar. 1915 (MC, box 2, “private”, typescript copy) is surprising: “I will not return to Limburg to be insulted by a handful of recreant Irishmen. I cannot meet them on that ground. I cannot meet insults from cads and cow�ards with insults [...] I know what some of the curs said of me and what they hope to do for me when their demi-god Kitchener ‘gets to Limburg’, so that the well disposed might be afraid to give their names to me.” Whether Casement really was mocked, and in at least one case had to be rescued by German guards, seems to me less important that the fact, seen from his diary and cor�respondence, that he was extremely disappointed in the reaction of the Irish prisoners. It is fairly clear that the Irishmen showed hardly any interest in the Brigade, for various reasons mentioned above. MC, box 15, Casement to McGarrity (manuscript), undated but probably Feb. 1915; ibid. 1 Mar. 1915 (manuscript) about the Irishmen in the camps: “They are a very poor lot indeed + not to be relied on I fear. Too selfish – too cowardly – too Redmondite”; ibid. 22 Mar. 1915; ibid., box 16, Devoy to McGarrity 12 and 13 July 1915 (after Devoy had heard details of the brigade from the re�turning Father Nicholson).


�	It is not quite clear from the sources why Casement send this excellent comrade back to the USA in the summer of 1915.


�	Monteith’s diary, 24 Oct. 1915: “Sir Roger looked very ill, despondent and nervous, and in a state of fretfulness”. Similar entries follow on that. Lynch, The mystery man, pp. 52-53.


�	Lynch, The mystery man, p. 58.


�	Lynch, The mystery man, pp. 54-56. In fact Casement had already given up attempts at recruiting before Monteith’s arrival and at first did not want to try again. Monteith, Casement’s last adventure, p. 67.


�	See especially Father Nicholson’s report of 30 Jan. 1915 (i.e. when the German authorities still con�sidered it possible to set up a fighting Brigade): MC, box 2. The authorities also did no�thing to follow up Casement’s ideas for improving the volunteers’ situation: Lynch, The mystery man, p. 59, Monteith’s diary entry for 27 Nov. 1915.


�	At the beginning of the war the British had considered the possibility of a German invasion of Ire�land and taken appropriate precautions. On the other hand they assumed that the Irish people would not back an invading army. cf. Ó Broin, Dublin Castle and the 1916 Rising, pp. 24-27.


�	Macardle, The Irish Republic, pp. 826-827; Gwynn, Traitor or patriot, p. 194.


�	Thompson, The imagination of an insurrection, p. 97. MC, box 15, Casement to McGarrity 3 May 1915: “P + I are laying a plan of campaign before them here – but it is a wholly hypothetical affair – they (the G.G.S.) are hopelessly ‘at sea’ on all that relates to our country.”


�	Donagh MacDonagh, “Plunkett and MacDonagh” in F.X. Martin (ed.), Leaders and men of the Easter Rising, pp. 169-170. MacDonagh’s assumption that the German government mistrusted Case�ment “under the influence of messages from Devoy” is incorrect. He meant Freeman’s letters from the Bureau, some of them evidently written on Devoy’s notepaper: Ó Broin, Dublin Castle and the 1916 Rising, p. 153. Incidentally, already at this early stage the promised weapons were to have been captured ones. They did not have any other weapons for Ireland, the Germans declared to Plunkett: Wall, “The background to the Rising”, pp. 173-174.


�	Plunkett was consumptive and was detained on Ellis Island by the immigration author�ities until the Clan put up a security bond of $1000: MC, box 15, Plunkett to McGarrity 23 Aug. 1915; ibid, box 16, Devoy to McGarrity 24 Aug. and 10 Sep. 1915; MacDonagh, “Plunkett and MacDonagh”, p. 170.


�	Devoy, Recollections, pp. 460-461; O’Brien & Ryan, Devoy’s post bag, vol. 2, pp. 476-477.


�	Wall, “The background to the Rising”, pp. 177 & 181. McHugh, “Casement and German help”, p. 181, places the date at “about January”. Macardle, The Irish Republic, p. 136, mentions a decision by the Supreme Council of the Irish Republican Brotherhood in January 1916. In fact there were always considerable differences of opinion among the leaders in Ireland about the purpose and aims of the various nationalist organizations and the possible deployment of military and paramilitary units. There is not even any consensus on the basic question of a possible violent uprising. Not until the official decision by the Supreme Council of the IRB on 16 Jan. 1916, to favour an armed ris�ing at the earliest possible opportunity, was the way free for a purposeful cooperation between the various leaders. cf. Bourke, The O’Rahilly, pp. 97-101. The ideological differences between the in�dividual Irish leaders are beyond the scope of this investigation.


�	Lynch, The mystery man, p. 60, Monteith’s diary entries on 1 & 3 Dec. 1915. Evidently Casement himself had suggested putting the volunteers to use in the East: MC, box 7, Casement’s diary.


�	Lynch, The mystery man, pp. 66-68, Monteith’s retrospective diary entry on 10 Apr. 1916. The numbers are not quite clear: cf. WK 11k, vol. 10, Monteith to Nadolny 24 Jan. 1916; ibid. Nadolny to AA 26 Jan. Nadolny flew into a rage and threatened to send the Irishmen to the western front. When the General Staff officers became more and more abusive, Monteith offered his re�signation and challenged them to hand him over to the British (ibid.).


�	MC, box 15, Casement to McGarrity 1 Mar. 1915: “If I were in the USA today I think I could do some lasting work”. ibid., Ruari [Casement] to McGarrity 22 Mar. 1915: “I could be far more use�ful now in the USA than here. I have done my work here.” ibid., box 16, Devoy to McGarrity 9 Apr. 1915 (manu�script). In August 1915 Casement even enlisted the help of the well-known German American J.E. Noeggerath and the former US consul in Munich Thomas St.John Gaffney (an Irish American) to arrange his return to the USA: ibid., box 2, Noeggerath to Gaffney, “personal”, 16 Aug. 1915. ibid., box 9, Casement to H. Scheffauer in Zossen 7 Dec. 1915. On 24 and 27 Dec. 1915, Case�ment asked to be replaced by Jeremiah O’Leary (cf. note � NOTEREF _Ref152570649  \* MERGEFORMAT �52� above): ibid., box 15. McGarrity re�ceived a letter dated 19 Jan. 1916: “C is unable to do his part of the work [...] Perhaps you may wish + will send some one to take Claxton’s [Casement’s] place”: ibid., box 15, W. Scott [cover name identified by McGarrity as Crotty, but could well be Monteith] to McGarrity. For Noeggerath see also Klaus Schwabe, Deutsche Revolution und Wilson Frieden (Düsseldorf, 1971), pp. 20-21.


�	Lynch, The mystery man, pp. 61-62, 66, Monteith’s diary entries for 22 Dec. 1915 and 14 Jan. 1916. cf. WK 11k, vol. 10, Nadolny to AA 26 Jan. 1916.


�	WK 11k, vol. 12, von Bernstorff to AA 17 Feb. 1916, telegram 675, which reached Berlin some time before 1 March. An earlier report from von Bernstorff, announcing the revolution for Easter Sun�day, was sent on 10 Feb. but did not reach Berlin until 7 Mar. 1916: ibid., vol. 11, report A79, von Berns�torff to von Bethmann Hollweg, most secret. That was evidently the initial reaction to mess�ages that Georg von Skal conveyed to the embassy from the Clan. The Clan had received its first news of the coming event in Dublin on 5 Feb. 1916. Translations of both telegrams are printed in Cmd 1108: Documents relative to the Sinn Fein movement (London, 1921). Like many other Ger�man tele�grams, they were either intercepted by Admiral Hall’s office or fell into the hands of American Secret Service agents during a raid on von Igel’s office later in 1916.


�	WK 11k, vol. 11, von Bernstorff (on behalf of Devoy) to von Bethmann Hollweg, report A89, 16 Feb. 1916, arrived Berlin 8 Mar. 1916. The text of this report is printed in O’Brien & Ryan, Devoy’s post bag, vol. 2, pp. 485-487. ibid., von Igel to Political Section of General Staff, attn. Nadolny, 16 Feb. 1916.


�	cf. Inglis, Roger Casement, p. 309; Maloney, The forged Casement diaries, p. 121; Devoy, Recol�lections of an Irish rebel, p. 472.


�	He was not shown the text of the message from the USA. Therefore it cannot be determined with certainty whether all the details that Monteith later remembered were told him by the German General Staff officers on 1 March or whether he was only later able to piece together the inform�ation on which the difficult negotiations that day were based. Monteith, Case�ment’s last advent�ure, p. 134.


�	WK 11k, vol. 12, Nadolny to AA 1 Mar. 1916; ibid., same text & date, AA to von Bernstorff, telegram no. 572 in reply to von Bernstorff’s telegram no. 675 (see note � NOTEREF _Ref152588860  \* MERGEFORMAT �120� above).


�	The ship, belonging to the British Wilson line under the name Castro, had been confiscated in Ger�man waters at the outbreak of war. In the meantime she was renamed Libau and was now, after some modifications, under the command of Lt Spindler of the naval reserve in the guise of the Nor�wegian steamer Aud. For the Aud and her journey see Karl Spindler, The mystery of the Case�ment ship (Berlin, 1931) and John de Courcy Ireland, The sea and the Easter Rising (Dublin, 1966).


�	General Staff had originally mentioned 100 000 rifles to Monteith. The decision to send only 20 000 captured Russian rifles must be seen in the light of the general German shortage of arms; on the other hand it again shows that Berlin regarded the Irish project only as a diversionary tactic within the scope of the overall strategy. Monteith, Casement’s last adventure, p. 153; WK 11k, vol. 11, von Bernstorff to von Bethmann Hollweg 16 Feb. 1916; see also note � NOTEREF _Ref152853496  \* MERGEFORMAT �140�.


�	See Monteith’s account of the negotiations in Casement’s last adventure, pp. 133-135; also note � NOTEREF _Ref152853496  \* MERGEFORMAT �140�.


�	ibid.; ibid.


�	Monteith, Casement’s last adventure, pp. 136.


�	See note � NOTEREF _Ref152759503  \* MERGEFORMAT �121�.


�	Casement had asked General Staff to convey him to Ireland to prepare for the landing of the arms; but the plan to ‘deport’ him together with the Brigade seems to have originated in Section IIIb. Al�though it has repeatedly been maintained that Casement went to Ireland to fight alongside the re�vol�ut�ionaries, the papers left by him show quite clearly that at this time he wished to prevent or at least delay an armed uprising in Ireland. Whether clever old Devoy realized that, or simply did not trust Casement, is hard to assess. cf. John Devoy, “Casement returned to Ireland not to take part in fight, but to urge its postponement” in the Gaelic American 4 Oct. 1924, p. 2: “Knowing that [...] Casement would surely endeavor to get them to alter their plans and thus bring confusion, I asked the German Government to request him to remain in Germany to look after Irish interests”.


�	See note � NOTEREF _Ref152853496  \* MERGEFORMAT �140�. Casement’s surprise at the de�velop�ment seems to be not quite justified. He must have been informed, at least in general terms, about the decision that had been made in Dublin as early as the autumn of 1914. One should re�member his talks with Joseph Plunkett in the spring of 1915. Even so, the legend grew up that Case�ment was completely taken by surprise at the events of February 1916. cf. MC, box 12, de�clar�ation by T. St.John Gaffney (in McGarrity’s handwriting), undated.


�	The lack of qualifications of individual secret-service officers, the frequently inadequate or false information at their disposal, and gross overestimation of their own potential meant that they took risks that were in no relation to the actual constellation of power at the time. cf. German operations in the Great War in Latin America, the USA and Canada, China and South-East Asia.


�	For these negotiations see MC, box 7, Casement’s diary entries Munich 27 Mar. and Berlin 29 Mar.; also note � NOTEREF _Ref152853496  \* MERGEFORMAT �140�. Since the diary entries concur with documents at the AA we are presumably dealing with reliable accounts. While Case�ment’s diary may well have been intended for posterity, he could not have known that the files of the AA would later fall into Allied hands.


�	AA, Rechtswesen 6, sabotage claims, vol. 15, evidence by Konteradmiral [Rear-Admiral] Walther Isen�dahl before the Berlin central magistrates’ court 1 Aug. 1929.


�	MC, box 7, Casement’s diary, p. 36; Lynch, The mystery man, p. 60, Monteith’s diary entry 5 Dec. 1915. The name appears as McGooey in some sources (e.g. Ó Broin, Dublin Castle and the 1916 Rising, p. 167).


�	MC, box 7, Casement’s diary, p. 37.


�	MC, box 7, Casement’s diary, p. 48. Afterwards Casement informed the War Ministry that he had sent “Private John McGoey” on a mission; his request to do so having remained unanswered; ibid., box 3, Casement’s handwritten draft to “The Minister of War” 23 Mar. 1916; ibid., Casement to General Staff 19 Feb. 1916; ibid., Monteith to Maj. von Baerle 28 Feb. 1916. cf. ibid., box 1, copy of a declaration to von Baerle, drafted by Casement and signed by McGoey, 2 Dec. 1915.


�	FMLC, handwritten letter from Edmund Burke in Derry to Monteith 30 July 1956, according to which McGoey was executed in Peterhead prison in Scotland. cf. Maloney, The forged Casement diaries, pp. 253-254, which states McGoey was executed in Kirkwall.


�	WK 11k, vol. 11, Casement to Count von Wedel 30 Mar. 1916.


�	e.g. the Howth affair.


�	See note � NOTEREF _Ref152853496  \* MERGEFORMAT �140�.


�	ibid. See especially Article 6 of the treaty (Monteith, Casement’s last adventure, p. 265). cf. also MC, box 3, Casement to von Bethmann Hollweg 11 Apr. 1916 (typescript copy).


�	MC, box 7, Casement’s diary, pp. 53-54. Besides Nadolny, von Hülsen and von Haugwitz also took part in the meeting.


�	MC, box 7, Casement’s diary, p. 55, entry on 30 Mar. 1916. cf. note � NOTEREF _Ref152853496  \* MERGEFORMAT �140�: “The situation, as under�stood and stated by Captain Nadolny, was as follows [...] No moral responsibility of any kind fell upon the German Government for what was to be attempted in Ireland by Irishmen themselves”. cf. also MC, box 3, Casement’s draft letter to Count von Wedel, undated but shortly before his depart�ure for Ireland. cf. Max Caulfield, The Easter Rebellion (New York, 1963), pp. 48-49.


�	See note � NOTEREF _Ref152853496  \* MERGEFORMAT �140�.


�	MC, box 1, notes by Casement 6 Feb. 1916 on the back of a letter to him from Father J. Crotty 4 Feb. 1916. cf. ibid., notes by Casement (Zossen, 22 Dec. 1915) on the back of a letter to him from General Staff (signed by Frey) 20 Dec. 1915. There are numerous similar documents in the arch�ives. cf. Macardle, The Irish Republic, p. 140; Costigan, “The treason of Sir Roger Case�ment”, p. 298.


�	Monteith, Casement’s last adventure, p. 140. cf. MC, box 7, Casement’s diary, stating that it was von Haugwitz who carried out the attempted bribery.


�	Plunkett had already used this cover name during his travels on the Continent in 1915. cf. MacDonagh, “Plunkett and MacDonagh”, p. 170.


�	See note � NOTEREF _Ref152981387  \* MERGEFORMAT �152� for text of letter. cf. Inglis, Roger Casement, p. 310.


�	Macardle, The Irish Republic, p. 140. cf. also Diarmuid Lynch, The I.R.B. and the 1916 Insurrect�ion, ed. by Florence O’Donoghue (Cork, 1957), p. 119.


�	Monteith, Casement’s last adventure, p. 139.


�	MC, box 7, Casement’s diary, pp. 53-55, entry for 29 Mar. 1916. cf. Gwynn, Traitor or pat�riot, p. 371.


�	MC, box 7, Casement’s diary, p. 126.


�	Monteith, Casement’s last adventure, p. 140. cf. Gwynn, Traitor or patriot, p. 378; McHugh, “Case�ment and German help”, p. 183.


�	WK 11k, vol. 11, Casement to von Bethmann Hollweg 11 Apr. 1916 (manuscript). Typescript copy in MC, box 3. Also ibid., box 4, Casement to Count von Wedel 11 Apr. 1916, telling him that he had handed over the care of the Brigade to Gaffney and that finances would continue to come from Clan-na-Gael. cf. ibid., Zimmermann to Political Section of Deputy General Staff 23 Apr. 1916. See also the memoirs of T. St John Gaffney, Breaking the silence (New York, 1930).


�	Monteith, Casement’s last adventure, p. 141; WK 11k, vol. 11, G.A., 12 Apr. 1916; de Courcy Ire�land, The sea and the Easter Rising, p. 31.


�	De Courcy Ireland, The sea and the Easter Rising, p. 31; Monteith, Casement’s last adventure, p. 143. The captain of the U-20 was Walter Schwieger, who had torpedoed the Lusitania a year earlier. Inglis, Roger Casement, p. 311, writes that the delay was intentional to prevent Casement’s early arrival in Ireland. cf. Peter Singleton-Gates & Maurice Girodias, The black diaries (New York, 1959), pp. 410-411.


�	Summary of Weisbach’s career in de Courcy Ireland, The sea and the Easter Rising, p. 49. ibid., pp. 50-52, contains part of the logbook for that journey.


�	For Spindler and the Aud’s journey see Spindler, Das geheimnisvolle Schiff; die Fahrt der ‘Libau’ zur irischen Revolution (Berlin, 1921). The later English edition, The mystery of the Casement ship, con�tains considerable changes. cf. the critical comments on Spindler’s representation of events in de Courcy Ireland, The sea and the Easter Rising, pp. 9-26.


�	Von Igel’s office was a point of contact for German agents and representatives of Irish and Indian revolutionary groups in the USA: Horst P. Falcke, Vor dem Eintritt Amerikas in den Weltkrieg (Dresden, 1928), p. 279; Robert Lansing, War memoirs of Robert Lansing (New York, 1935), p. 78; AA, Botschaft [embassy] Washington, files pertaining to the von Igel affair; National Archives (NA), Washington, Department of Justice (DJ), RG 60; New York State Journal 19 April 1916. Tansill was mistaken that the office of the German consul in New York was searched: Tansill, America and the fight, pp. 193, 196, 198. cf. also Hapag Newsletter 6 (New York) 27 Apr. 1916, p. 2.


�	Information on the number and content of the confiscated papers is still incomplete. The oper�ations of this office can be reconstructed to some extent from the files of the Mixed Claims Com�miss�ion, the US Department of Justice, and the Auswärtiges Amt.


�	WK 11k, vol. 11, von Bernstorff to the AA, received in Berlin 23 Apr. 1916; NA, DJ, RG 60, Attorney General to Secretary of State 21 Apr. 1916; O’Brien & Ryan, Devoy’s post bag, vol. 2, p. 504, Devoy to Laurence de Lacy 20 July 1916; Tansill, America and the fight, p. 193.


�	AA, Botschaft Washington, files pertaining to the von Igel affair, Lansing to von Bernstorff 24 Apr. 1916; AA, USA 16, Beziehungen der Vereinigten Staaten zu Deutschland [relations between the USA and Germany] vol. 42, von Bernstorff to the AA 27 Apr. 1916.


�	Among the files were letters from von Papen and documents referring to actions by the agents Busse, Fritzen, and von der Goltz.


�	Besides the correspondence of John Devoy the papers included a letter from Daniel Cohalan about the planned revolution in Ireland and the German military support he requested. NA, DJ, RG 60, Attorney General to Secretary of State 21 Apr. 1916. cf. Tansill, America and the fight, p. 193; Des�mond Ryan, The phoenix flame; a study of Fenianism and John Devoy (London, 1937), p. 302; Cronin, The McGarrity papers, p. 64.


�	However one may regard the searching of the office from a legal point of view, the accumulation of extremely confidential documents can only be considered negligent. Secret documents repeatedly fell into Allied hands because German agents filed them, kept receipts, and made copies. Devoy was normally very careful, yet he frequently handed papers to von Skal who conveyed them to the German representatives. It is therefore unlikely that Devoy was already in the picture about the un�reliability of the Germans, in spite of what Ryan writes in The phoenix flame, p. 299.


�	MC, box 16, David Jones [Devoy] to “My dear friend” [McGarrity] 19 Apr. 1916.


�	It is generally assumed that the Americans informed London: AA, Rechtswesen 6, sabotage claims, vol. 1, Erich Hossenfelder to Staatssekretär [Permanent Under-Secretary] von Maltzan 29 Nov. 1924; Patrick S. O’Hegarty, A history of Ireland under the Union, 1801-1922 (London, 1952), p. 701; Macardle, The Irish Republic, p. 143; de Courcy Ireland, The sea and the Easter Rising, pp. 17-18; O’Brien & Ryan, Devoy’s post bag, vol. 2, p. 504, Devoy to Laurence de Lacy 20 July 1916; Tansill, America and the fight, p. 198; Ryan, The phoenix flame, p. 303; Francis Shaw, “The canon of Irish history – a challenge” in Studies, vol. LXI, no. 242 (summer 1972), p. 120.


�	For the British naval actions see especially de Courcy Ireland, The sea and the Easter Rising.


�	De Courcy Ireland, The sea and the Easter Rising, pp. 27-35. cf. Owen Dudley Edwards, “Captain Raimund Weisbach’s narrative of Casement’s last voyage to Ireland” in Owen Dudley Edwards & Fergus Pyle (ed.), 1916, the Easter Rising (London, 1968), pp. 116-118.


�	cf. Inglis, Roger Casement, p. 312; Caulfield, The Easter rebellion, pp. 46-47; Gwynn, Traitor or patriot, pp. 388-389.


�	Devoy later maintained (Gaelic American 4 Oct. 1924, p. 2) that the German government had acted in accordance with the agreement and Casement was unjustified in getting worked up. Devoy’s view�point is shared by Frank Robbins in his “special review” of Jacqueline van Voris’ Constance de Markievicz; in the cause of Ireland (Boston, 1967) in Studies, vol. LVII (1968), pp. 321-324. On the other hand Casement’s standpoint, that Berlin wanted an uprising in Ireland from strategic consider�ations but otherwise had no great interest in the Home Rule movement or the struggle for Irish inde�pend�ence, is confirmed by the records and the way the German authorities acted. cf. Ryan, The phoenix flame, pp. 299-300; Ó Broin, Dublin Castle and the 1916 Rising, p. 136; Wall, “The back�ground to the Rising”, p. 195; FMLC, cutting from The Nation 21 Mar. 1931.


�	See note � NOTEREF _Ref152853496  \* MERGEFORMAT �140�.


�	McHugh, “Casement and German help”, p. 186; Inglis, Roger Casement, p. 311; Giovanni Costigan, A history of modern Ireland (New York, 1970), p. 310.


�	Gwynn, Traitor or patriot, pp. 394-395; Inglis, Roger Casement, p. 313; Michael Bagnal, “Eva Gore-Booth on behalf of Roger Casement; an unpublished appeal” in Éire-Ireland, vol. 6 no. 1. pp. 12-14.


�	Ó Broin, Dublin Castle and the 1916 Rising, p. 180; G.M. Trevelyan, History of England, vol. 3 (Garden City, NY, 1952), p. 292; Tansill, America and the fight, pp. 201-202; David Kennedy, “Ulster Unionism and the new nationalism” in Nowlan, The making of 1916, p. 92.


�	JQP, box 35, Theodore Roosevelt to John Quinn 4 Oct. 1917 appending a copy of a letter from Francis Fletcher-Vane 20 Mar. 1917. cf. Macardle, The Irish Republic, pp. 186-187; Conor Cruise O’Brien, States of Ireland (New York, 1973), p. 100; Jackson, Ireland her own, pp. 397-405; Maur�een Wall, “The plans and the counter�mand; the country and Dublin” in Nowlan, The making of 1916, p. 236; Constantine Fitz Gibbon, Red hand; the Ulster colony (New York, 1973), p. 343; Joseph Lee, The modernisation of Irish society 1848-1918 (Dublin, 1973), p. 156; Patrick O’Farrell, Ireland’s English question; Anglo-Irish relat�ions 1534-1970 (New York, 1972), pp. 276-277; Shaw, “The canon of Irish history – a challenge”, p. 149.


�	See especially the detailed investigation by William J. Maloney, The forged Casement diaries. cf. NYPL, BCP, box 18, Cecil Spring Rice to Bourke Cockran 14 May 1916 (manuscript).


�	Devoy wrote a series of articles (some quoted above) in the Gaelic American in the 1920s. On the one hand he evidently never forgave Casement for trying to prevent the revolution. On the other hand he fell out (over de Valera) with Joseph McGarrity who had always trusted Casement and revered his memory. See also Des Mullan, “The last time I saw my brother; an exclusive interview with Joseph Mary Plunkett’s sister”, newspaper cutting (source not identified) in the FMLC. cf. the con�siderations, not all positive, by Pádraic Colum, “In vindication of Roger Casement” in Current History, Sep. 1931, pp. 819-826.


�	cf. AA, Nadolny papers, Nadolny to von Papen 15 Dec. 1952; AA, Deutschland 122, no. 2m 1, parlia�mentary speeches by Zimmermann, paper by Prinz zu Schönaich-Carolath at the 120th sess�ion of the commission for the imperial budget, 21 Feb. 1917.


�	See note � NOTEREF _Ref153101867  \* MERGEFORMAT �96�.


�	Quoted in Reid, The man from New York, p. 236. cf. JQP, Quinn to Standish O’Grady 20 Sep. 1917.











